

1. Архітектура Architecture

1.1. Загальні праці General works

1. **Архітектура** Києва: Сборник. – К.: КиевЗНИИЭП, 1982. – 114 с.: ил.
2. **Архітектура** міста// Веч. Київ. – 1980. – 23 верес.
3. **Архітектуру** Києва – на уровень новых задач // Стр-во и архитектура. – 1982. – № 1. – С. 1–4.
4. **Архітектурне** обличчя Києва: [Збори архіт. громадськості Києва] // Веч. Київ. – 1985. – 22 лют.
5. **Асеев Ю.** Лицо города: [Київ и его архитектура] // Правда Украины. – 1987. – 20 марта.
6. **Асеев Ю.С.** Рідне місто моє ... : [Професор Київ. худож. ін-ту розповідає / Розмову вів М. Кагарлицький] // Літ. Україна. – 1981. – 14 серп.
7. **Асеев Ю.** Формула Києва: [Архіт.] // Веч. Київ. – 1988. – 1 жовт.
8. **Асеев Ю.** Чем интеллигенты отличаются от мамонтов?: [Из истории отечеств. архитектуры: Беседа с проф. Ю. Асеевым / Записал Д. Киянский] // Зеркало недели. – 2000. – 20–26 мая.
9. **Биковський М.** Претензія – 2: [Про архіт. вигляд Києва] // Прапор комунізму. – 1987. – 25 квіт.
10. **Василенко Л.Г.** Цвет и архитектура Троещины: [Київ] // Стр-во и архитектура. – 1987. – № 4. – С. 3.
11. **Власов О.** Новий Київ [архіт.] // Рад. мистецтво (К.). – 1945. – 10 серп.
12. **Водзинский Е.Е.** Историко-архитектурное наследие Киева и формирование облика города // Стр-во и архитектура. – 1977. – № 7. – С. 26–28.
13. **Гатненко А.** Деякі думки про “застиглу музику” // Літ. Україна. – 1980. – 3 жовт.
14. **Гладуш О.К.** Испытано практикой: Комплекс. программа полит., архитектур.-худож. оформ. и монум. пропаганды Киева // Стр-во и архитектура. – 1982. – № 8. – С. 10–11.
15. **Гончаренко М.** Київ архітектурний // Веч. Київ. – 1985. – 16 берез.
16. **Грибов Р.** Сучасна архітектура Києва // Веч. Київ. – 1986. – 27 груд.
17. **Гусев М.О.** Удача // Молодь України. – 1982. – 28 трав.
18. **Дмитриев А.** Лабрадорит для столицы // Комсом. знамя. – 1982. – 10 февр.
19. **Дом**, в котором мы живем: [Разговор читателей об облике родных городов] // Совет. культура. – 1986. – 23 апр.
20. **Духовні** скарби народу // Веч. Київ. – 1980. – 25 жовт.

21. **Ежов В.И. и др.** Актуальные проблемы и перспективы развития [архитектуры] Киева / В.И. Ежов, Н.М. Демин, Е.Е. Лишанский // Стр-во и архитектура. – 1982. – № 5. – С. 3–7.
22. **Єжов В.І.** Вселити живу душу: [Про архіт. Києва] // Київ. – 1986. – № 1. – С. 154–159.
23. **Єлізаров В.Д.** Мистецтво всіх мистецтв: [Про архіт. Києва] // Веч. Київ. – 1987. – 12 черв.
24. **Зорін В.** Музика у камені: ... Розмірковують // Веч. Київ. – 1980. – 15 жовт.
25. **Ігнаткін І.О.** Київ архітектурний. – К.: Т-во “Знання” УРСР, 1981. – 23 с.
26. **Ігнаткін І.О.** Київська архітектура // Веч. Київ. – 1980. – 15 січ.
27. **Касаткін К.** За старими новими адресами // Веч. Київ. – 1985. – 23 лют.
28. **Кілессо С. К.** “... Обличчя виразом несхожим” // Веч. Київ. – 1984. – 2 листоп.
29. **Кілессо С., Діденко І.** Обличчя столиць: [Про архіт. Києва] // Літ. Україна. – 1972. – 30 трав.
30. **Коваль В.С. и др.** Архитектура Киева – новый качественный уровень / В.С. Коваль, В.М. Шарапов, Л.Х. Муляр. // Стр-во и архитектура. – 1978. – № 5. – С. 12–17.
31. **Кожевников Р.** Фасад мого міста: [Київ] // Веч. Київ. – 1987. – 27 берез.
32. **Кожурин С.** Наше місто – наш спільний дім: [Архіт. обличчя голов. площ і магістралей Києва] // Веч. Київ. – 1986. – 5 черв.
33. **Коломиец Н.** Черты современного в архитектуре Киева // Стр-во и архитектура. – 1962. – № 5. – С. 24–27.
34. **Логвин В.** Молодій і розквітай // Веч. Київ. – 1980. – 18 листоп. – (Архіт. Києва).
35. **Малаков Д.** Кам’яний літопис міста: Звичай позначати фасади архіт. споруд символікою сягає в давнину // Прапор комунізму. – 1982. – 15 січ.
36. **Малаков Д.** Неповторимые черты города: [Архитектура Киева] // Правда Украины. – 1982. – 9 февр.
37. **Манучарова Н.Д.** Художня керамічна деталь: [Досвід роботи архітекторів м. Києва] // Вісн. Акад. архіт. УРСР. – 1950. – № 2. – С. 20–25.
38. **Маринченко О.І.** Метал в архітектурі Києва / За ред. П.Ф. Альошина. – К.; Л.: Держтехвидав, 1948. – 84 с.: 12 л. іл. – (Акад. архіт. УРСР). – Бібліогр.: с. 84.
39. **Марченко Л., Петренко Г.** Ювілейні обнови // Прапор комунізму. – 1982. – 25 трав.
40. **Махрін В.Д.** Києва нев’януча краса // Веч. Київ. – 1985. – 5 черв.
41. **Махрін В.** Чи економна краса?: [Архіт. образи Києва] // Веч. Київ. – 1985. – 12 лип.
42. **Місто**, багате на пам’ятки // Прапор комунізму. – 1980. – 25 жовт.
43. **Могилевський В.** А чого воно стоїть? [Про знищення архіт. худож. металу з вулиць Києва] // Пам’ятки України. – 1988. – № 1. – С. 28–29.

44. **Могилевський В., Яковлев М.** Сучасний художній метал в архітектурі іст. міста // Сучасність. – 1997. – № 7–8. – С. 27–39.
45. **Мотлях П.** І кельмою, і пензлем: [Про пробл. поліпшення архіт.-худож. обличчя нашого міста] // Веч. Київ. – 1988. – 26 жовт.
46. **Мотлях П., Каневський Д.** Обнови міста // Веч. Київ. – 1982. – 31 груд.
47. **Одинец М.** Краски Києва: [Архитектур. обнови Києва] // Правда. – 1982. – 26 мая.
48. **Онищенко Г.** Балконные решетки Киева как история художественного металла // День. – 1998. – 20 нояб.
49. **От всего сердца:** [Об архитектур. облике Києва] // Радуга. – 1977. – № 5. – С. 32.
50. **Падалка І., Кулемза В.** Кам'яна окраса міста // Прапор комунізму. – 1981. – 11 верес.
51. **Падалка І.** Самоцвіти: [Буд. матеріали для пам'ятників Києва] // Рад. Україна. – 1982. – 18 квіт.
52. **Пам'ятки архітектури та містобудування України:** Довід. Держ. реєстру наук. культ. надбання. – К.: Техніка, 2000. – Блок 1. – 317 с.; Блок II – 311 с.
53. **Памятники градостроительства и архитектуры Украинской ССР:** (Ил. справ.каталог). В 4 т. Т. 1: Киев, Киев. обл. – К.: Будівельник, 1983. – 157 с.
54. **Праці історії архітектури та буд. техніки України:** Зб. наук. праць. – К.: ДВЛБА УРСР, 1959. – 303 с.
55. **Позняк П.** Києву кийське: [Архіт. традиції, звичаї, обряди] // Прапор комунізму. – 1988. – 27 берез.
56. **Пономаренко В.** Фасади і тили // Культура і життя. – 1984. – 15 квіт.
57. **Приймак Б.И.** Выступление главного архитектора Киева: [У съезд архитекторов Украины, Киев, сент.-окт. 1970 г.] // Стр-во и архитектура. – 1970. – № 12. – С. 23.
58. **Прима А.А.** Знать, беречь, творить: [Архитектура Києва] // Стр-во и архитектура. – 1987. – № 10. – С. 22–23.
59. **Природные камни Украины в архитектурных сооружениях Києва:** (Фотоочерк). – К.: Реклама, 1983. – 12 с.: ил.
60. **Рогинський М.** Старі й нові “пороги” міста // Наука і суспільство. – 1981. – № 10. – С. 16–18.
61. **Самойлов В.** Вічність у бронзі і граніті: [Про архіт. пам'ятники Києва] // Людина і світ. – 1982. – № 2. – С. 27–30.
62. **Седак И.** Древний и вечно юный: [Обзор современ. архитектур. облика города] // Архитектура СССР. – 1982. – № 6. – С. 36–39.
63. **Седак И.** Творить чудо: [Об архитектуре Києва] // Радуга. – 1977. – № 5. – С. 37–38.
64. **Седак І.** Душею живою місто обдаруй: Наоч. агітація і пропаганда в архітектурно-художньому середовищі // Культура і життя. – 1984. – № 23. – 3 черв.

65. **Сєдак І.** Колір міста // Культура і життя. – 1982. – 5 груд.
66. **Сєдак І.М.** Музика в камені // Веч. Київ. – 1985. – 19 квіт.
67. **Сєдак І.** Поверхи міста // Культура і життя. – 1982. – 28 берез.
68. **Сидоров К.А.** Художественный облик города // Стр-во и архитектура. – 1978. – № 5. – С. 21–25.
69. **Силецький О.П.** Обнови міста // Веч. Київ. – 1983. – 27 лип.
70. **Скибицкая Т.В.** Творцы многоэтажного Киева: Теория и история архитектуры // Стр-во и архитектура. – 1985. – № 9. – С. 25–27.
71. **Теодорович Ю.** Кам'яний “одяг” міста // Київ. правда. – 1981. – 13 груд.
72. **Тимошенко В.** Архитектурные премьеры Киева // Труд. – 1982. – 21 мая.
73. **Трегубова Т.А.** К истории развития [архитектуры] Печерска в Киеве // Стр-во и архитектура. – 1979. – № 6. – С. 25–27.
74. **Тронько П.Т.** Пам'ятки Києва // Укр. іст. журн. – 1982. – № 5. – С. 131–135.
75. **Фещенко О.** Неповторна краса старих споруд – це не тільки історія нашого міста, а й живе тепло каменю // Прапор комунізму. – 1983. – 7 квіт.
76. **Чирва А.** Архітектурні вертикалі // Веч. Київ. – 1982. – 16 груд.
77. **Чирва А.** Хмарочос у місті // Київ. правда. – 1982. – 12 груд.
78. **Шереметьєв Є.** Вікно у місто: [Пробл. худож. оформ. Києва] // Культура і життя. – 1978. – 2 лют.
79. **Щербань В.К.** Ландшафт и архитектура города. – К.: Будівельник, 1987. – 88 с.

1.2. Архітектори

Architects

1.2.1. Загальні праці

General works

80. **Биковський М.** Претензія: [киян до архітекторів і будівельників, до Головкивпроекту] // Прапор комунізму. – 1987. – 2 квіт.
81. **Головні та міські архітектори Києва 1799–1999:** Кат. вист. до 200-річчя введ. посади Голов. архітектора Києва / М.В. Виноградова, М.Б. Кальницький, Д.В. Малаков, А.О. Пучков, О.С. Червінський. – К.: НДІТІАМ, Головкивархіт., 1999. – 36 с.: іл.
82. **Дипломи** київських зодчих: Архіт. прем'єри // Наука і суспільство. – 1983. – № 10. – С. 32–33.
83. **Дубок В.Г.** Пошук ведуть зодчі: [Розповідає заступник голов. архітектора м. Києва В.Г. Дубок / Розмову вів А. Чирва] // Веч. Київ. – 1982. – 3 черв.; Молода гвардія. – 1982. – 28 трав.
84. **Дюмін В.** Вони будували Київ: (Із спогадів старого архітектора) // Хроніка 2000. – 1993. – С. 149–165: іл., портр.
85. **Ернст Ф.** Київські архітектори ХУІІІ в. – К.: Друкар, 1918. – 94 с.

86. **Ернст Ф.** Київські архітектори ХУШ в. – К.: Друк. вид. т-ва “Друкар”, 1918. – 23 с. – Окр. відб. в журн.: “Наше минуле” – Ч 1. – С. 98–118.
87. **Зодчі** – ювілею Києва // Прапор комунізму. – 1981. – 4 листоп.; Рад. Україна. – 1981. – 4 листоп.
88. **Игнаткин И.А.** Исторические связи украинских и русских зодчих ХУП–ХІХ вв. // Зодчество Украины: Сборник. – К.: Изд-во Акад. архитектуры УССР, 1954. – С. 159–180: ил.
89. **Ивашко Ю.** Главные архитекторы Киева // Недвижимость Киева. – 1998. – № 21. – С. 4.
90. **Ивашко Ю.** Киевские гор. архитекторы 1799–1917 гг. // Недвижимость Киева. – 1998. – № 19. – С. 6: ил.
91. **Ивашко Ю.** Постройки и судьбы киевских гор. архитекторов // Недвижимость Киева. – 1999. – № 7. – С. 6.
92. **Идеи**, поиски, проекты: [О творчестве киев. зодчих] // Стр-во и архитектура. – 1978. – № 5. – С. 26–27.
93. **Ігнаткін І.** Діяльність російських зодчих на Україні // Архіт. і буд-во. – 1954. – № 1. – С. 4–6.
94. **Козлов Б.** Під сріблястими пелюстками: У цьому колективі зодчих прагнуть поєднати фантазії митця, творч. пошук науковця і розрахунки інженера, щоб квартали новобудов не здавалися одноманіт. й монотон. // Прапор комунізму. – 1980. – 23 жовт.
95. **Леонтович В.Г.** Архитекторы, инженеры, скульпторы, работающие в Киеве в 1850–1925 гг. [Рукопись]. Вып. 1. – 1960. – Держ. арх. Києва, Ф. 163, оп. 431, спр. 5944; Арх. Держ. НДІТІАМ.
96. **Лукомский Г.К.** Памятники старинной архитектуры России. Ч. 1. Наша провинция. – Пг.:Шиповник, 1916. – 398 с.
Див.: Указ. личн. имен архитекторов, живописцев, скульпторов и Топогр.-предмет.: с. ХІV.
97. **Малаков Д.** Київські архітектори – німці // Янус. Нерухомість. – 1998. – № 21. – С. 2–13: іл.
98. **Махрин В.** Чувство современности в творчестве молодых архитекторов Киева // Стр-во и архитектура. – 1962. – № 9. – С. 5–8.
99. **Махрін В.** Сонячні квартали: [Чотири роботи київ. архітекторів, відзнач. на всесоюзн. огляді кращих нових творів рад. архітекторів] // Прапор комунізму. – 1985. – 7 жовт.
100. **Облога П.** Нагорода київським зодчим // Веч. Київ. — 1985. – 2 жовт.
101. **Пучков А.А. та ін.** Головні та міські архітектори Києва. 1799–1999: Кат. вист. Київ, 1999 // А.С.С. – 1999. – № 5.
102. **Тимофієнко В.** Зодчі України кінця ХУШ – початку ХХ ст.: Біогр. довід.. – К.: НДІТІАМ, 1999. – 477 с.
103. **Шило Л.** Київські архітектори // Волинь (Рівне). – 1942. – 1 січ.

1.2.2. Персоналії Personalities

Альошин П.Ф. (1881–1961) Aljoshin P.F.

- 104. Альошин П.** Творчі шукання треба продовжити: (Пробл. нового Києва) // Рад. мистецтво. – 1947. – 9 квіт.
- 105. Десятник Г.** Павло Федорович Альошин // Янус. Нерухомість. – 1998. – № 8 – С. 16.
- 106. Павло Федорович Альошин (1881–1961):** Бібліогр. покажч. ДНАББ ім. В.Г. Заболотного. – К.: Укрархбудінформ, 2000. – 33 с. – (Видат. зодчі України).
- 107. Пучков А.А.** Проблема стиля в архітектурном творчестві П.Ф. Алешина: (На примірі киев. построек) // Изв. вузов: Стр-во и архитектура (Новосибирск). – 1991. – № 9. – С. 50–55.
- 108. Пучков А.А.** Стиль і майстерність.: 28 лют. – 110-а річниця з дня народж. акад. архіт. П.Ф. Альошина // За буд. кадри. – 1991. – жовт.
- 109. Юрченко П.** Зодчий і педагог: (До 75-річчя від дня народж. П.Ф. Альошина) // Архіт. і буд-во. – 1956. – № 1. – С. 27: портр.
- 110. Ясєвич В.Е.** Павел Алешин // Архитектура СССР. – 1988. – № 1. – С. 96–101.
- 111. Ясєвич В.Е.** Творческое кредо зодчего [П. Алешина] // Стр-во и архитектура. – 1981. – № 3. – С. 26–28.
- 112. Ясєвич В.Є.** Київський зодчий П.Ф. Альошин. – К.: Будівельник, 1966. – 67 с.: іл., портр. – (Видат. зодчі України).

Артинов М.Г. (1853–1913) Artinov M.G.

- 113. Кальницький М.** Цивільний інженер [архітектор] Михайло Артинов: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1998. – С. 14–15: іл.

Бабушкін С.В. (1947- Babushkin S.W.

- 114. Бабушкін С.** Сергій Бабушкін: “Демагогія з приводу мого службового становища – спроба зробити з мене слухняну людину”: [Бесіда з голов. архітектором Києва / Записали: В. Пустовойт та ін.] // День. – 1999. – 21 лип.
- 115. Бабушкін С.** Сергій Бабушкін: “ Київ слід будувати сильно, сміливо, з баченням перспективи”: [Бесіда з голов. архітектором Києва / Записав Г. Пивоваров.] // Київ. правда. – 1998. – 4 черв.

116. **Бабушкин С.** Сергей Бабушкин: «Не боюсь, что меня снимут ...»: Лица и должности: Рассказывает глав. архитектор Киева С. Бабушкин / Разговор вела О. Северина // Киев. новости. – 1997. – 6 июня.
117. **Бабушкін С.** Шлях Сергія Бабушкіна на київський архітектурний Олімп розпочався у Свердловську: [Бесіда з голов. архітектором Києва / Записала О. Седик] // Хрещатик. – 1999. – 17 груд.
118. **Седик О.** Сергій Бабушкін: “Я впевнений у собі, тому і приймаю рішення” : Персона: [Головний архітектор Києва] // Хрещатик. – 1997. – 5 квіт.

Барановський П.Д. (1892–1984)
Baranovsky P.D.

119. **Асеев Ю.С.** Архитектор-реставратор Петр Дмитриевич Барановский // Стр-во и архитектура. – 1984. – № 11. – С. 23.
120. **Асеев Ю.** Реставратор [архітектор] Барановський // Пам'ятки України. – 1992. – № 3. – С. 52–54.
121. **Карнибіда А.** Залишив нам диво дивне: [Про архітектора-реставратора П.Д. Барановського (1892–1984)] // Деснян. правда. – 1999. – 16 берез.

Безсмертний В.А. (1861–1940)
Bezsmertny V.A.

122. **Малаков Д.** Володимир Адріанович Безсмертний: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1997. – № 22. – С. 14–15: іл.

Бекетов О.М. (1863–1941)
Beketov O.M.

123. **Ігнаткін І.О.** Олексій Михайлович Бекетов (1863–1941). – К.: Вид-во Акад. архіт., 1949. – 42 с.
124. **Штейнберг Я.А.** Олексій Михайлович Бекетов // Архіт. Рад. України. – 1939. – № 6. – С. 10–14.
125. **Ясевич В.Е.** Мастер историзма и эклектизма: [К 125-летию со дня рождения А.М. Бекетова] // Стр-во и архитектура. – 1987. – № 12. – С. 25–27.

Беретті В.І. (1781–1842)
Beretty V.I.

126. **Бутник-Сіверський Б.С.** Архітектор В.І. Беретті в Києві. – К.;Л.: Держтехвидав, 1947. – 100 с. : іл., портр. і план. – (Акад. архіт. УРСР).
127. **Грицай Н.А.** Киевский период творчества В.И. Беретти: Автореф. дис. ... канд. ист. наук. / Акад. архитектуры УССР. НИИ истории и теории архитектуры. – К., 1951. – 16 с.

Беретті О.В. (1816–1895)
Beretty O.V.

- 128. **Алешин П.** К столетию со дня рождения А.В. Беретти // Архитектур.-худож. еженедельник. – 1916. – № 78.
- 129. **Альошин П.Ф.** Батько і син Беретті: (З архіт. спадщини) // Архіт. Рад. України. – 1938. – № 3. – С. 39–50: іл.
- 130. **Десятник Г.** Архітектори Беретті: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1997. – № 23. – С. 14–15: іл.
- 131. **Крячок М.І.** Документи ЦДАМЛМ УРСР про діяльність архітекторів Беретті у Києві // Арх. України. – 1982. – № 1. – С. 70–72.
- 132. **Найкласичніший** класицизм: [Споруди архітектора Беретті] // Прапор комунізму. – 1987. – 6 трав.
- 133. **Позняк П.** Пам'ятка О.В. Беретті: Об'єктивний об'єктив // Прапор комунізму. – 1981. – 26 черв.
- 134. **Щітківський І.** Невідомий архітектурний твір акад. О.В. Беретті у Києві: (Акад. О.В. Беретті як будівничий трьох приміщень УАН) // Київ. зб. історії й археол., побуту й мистецтва. – К.: ВУАН, 1931. – Зб. 1– С. 377–382: 1 вкл. арк. іл.
- 135. **Я[ремич] С.** Строитель Киевской первой гимназии [А.В. Беретти] // Искусство, живопись, графика. – 1911. – № 8–9. – С. 387–388.

Бикова Р.П. (1928–)
Bikova R.P.

- 136. **Шушуріна Л.** Прилітайте, ластівки: [Київ. реставратор Р.П. Бикова] // Рад. жінка. – 1981. – № 8. – С. 10–11.

Брадтман Е. (1856–1926)
Bradtman E.

- 137. **Малаков Д.** Едуард Брадтман: [Київ. архітектор] // Янус. Нерухомість. – 1998 – № 9. – С. 14–15: іл.

Вербицький Д.М.
Verbizky Д.М.

- 138. **Десятник Г.** Дмитро Матвійович Вербицький: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1997. – № 9. – С. 17.

Вербицький О.М. (1875–1958)
Verbizky O.M.

- 139. **Грицай М., Ігнатов О.Н.** Олександр Матвійович Вербицький: (До 80-річчя від дня народж.) // Архіт. і буд-во. – 1955. – № 5. – С. 39: портр.

140. **Кохан С.В., Кілессо С.К.** О.М. Вербицкий – архітектор і педагог. – К.: Будівельник, 1966. – 36 с.
141. **Методичний фонд ДержНДІТІАМ Ф.** О.М. Вербицкого.
142. **Чепелик В.В.** А.М. Вербицкий – мастер рационалистического модерна: К 100-летию со дня рождения // Стр-во и архитектура. – 1975. – № 9. – С. 33–37.

**Віг Я.Я. (1947–
Wyg J.J.**

143. **Архітектор Янош Віг** // Пагирия В., Роглев Х. Закарпатці в Києві: Нариси про закарпатських “киян”. – Ужгород, 2000. – С. 129–131.

Архітектор, голова т-ва угорців Києва

144. **Виг Я.Я.** Храм, который задумал Виг: [Об архитектуре: Беседа с заслуж. архитектором / Записал Д. Киянский] // Зеркало недели. – 1999. – 17–23 июля.

**Власов О.В. (1900–1962)
Vlasov O.W.**

145. **Андреев П., Яралов Ю.** Александр Власов // Совет. архитектура: Сборник. – М., 1964. – Вып. 16. – С. 89–102.
146. **Київ** недалекого майбутнього: [На публіч. лекції голов. архітектора Києва О.В. Власова] // Київ. правда. – 1946. – 4 серп.

**Гнєзділов В.Г. (1922–1999)
Gnesdilov V.G.**

147. **Іванченко М.** Архітекторів Гнєзділову – 75: [Авт. проекту відтворення пам’ятника княгині Ользі в Києві] // Веч. Київ. – 1997. – 16 січ.

**Говденко М.М. (1918–
Govdenko M.M.**

148. **Пляшко Л.А.** Твой современник [М.М. Говденко]: 40 лет, отдан. реставрации // Стр-во и архитектура. – 1988. – № 2. – С. 26–27.

**Голландський П.І. (1868–1939)
Gollandsky P.I.**

149. **Десятник Г.** Павло Голландський: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1998. – № 6. – С. 13.

**Городецький В.В. (Лешек Дезидерій Владислав Владиславович) (1863–1930)
Gorodecky V.V.**

150. **А.Л. (А. Лазаревский)** Проект киевского музея древностей и искусств // Киев. старина. – 1898. – Т. 11, Июнь, отд. 2. – С. 89–92.
Архитектор Городецкий.

151. **Абарбарчук С.** Візерунки його фантазії: [Про архітектора В. Городецького] // Київ. правда. – 1987. – 28 черв.
152. **Вонієcki А.** Herbarz polski. – Warszawa, 1904. – Cz. 1. T. 7. – S. 350.
- Боніцький А.** Гербовик польський.
Архітектор Городецький.
153. **Бурачек А.** Будинок ... без інтер'єру: [“Творч. внесок Городецького в архіт. обличчя Києва” – новий екскурс. маршрут] // Веч. Київ. – 1988. – 20 жовт.
154. **Василенко Л., Іванов Ф.** Фантазія архітектора: [В.В. Городецького] // Веч. Київ. – 1978. – 22 берез.
155. **Владимирська Г., Калашников В.** Архітектор нових форм [В.В. Городецький] // Молодь України. – 1982. – 30 трав.
156. **Владислав Городецький:** Бібліогр. покажч. / Редкол.: Г.А. Войцехівська (відп. ред.); ДНАББ Держбуду України. – К.: Укрархбудінформ, 1999. – 42 с. – (Видат. зодчі України).
157. **Городецький Владислав** // Енцикл. українознавства. – Л., 1993. – Т. 2. – С. 415.
158. **Городецький Владислав Владиславович** // Митці України: Енцикл. довід. – К., 1992. – С. 586.
159. **Городецький Владислав Владиславович** // Слов. художників України. – К., 1973. – С. 62–63.
160. **Городецький Владислав Владиславович** // УРЕ. – 1979. – Т. 3. – С. 117.
161. **Єрофалов Б.** Граду і миру: [Київ. архітектор В.В. Городецький] // Культура і життя. – 1983. – 19 черв.
162. **Єрофалов Б.** Зодчий і художник В. Городецький // Образотворче мистецтво. – 1984. – № 3. – С. 18–20.
163. **Історія українського мистецтва.** У 6 т. Т. 4. Мистецтво другої половини XIX–XX ст. – К.: Голов. ред. УРЕ, 1970. – 443 с.
Із змісту: [Про твори В. Городецького] – С. 19, 34, 35, 36, 82.
164. **К.Л.** Новый римско-католический храм (в Киеве) // Строитель. – 1899. – № 5–6. – С. 226–232.
Архітектор В. Городецький.
165. **Кальницький М.** Глянув в окно, генерал подумал: “Чтоб я провалился” // Киев. ведомости. – 1998. – 8 июня.
166. **Кальницький М.** Дом с химерами на Банковой: Старые легенды и новые факты // Киев. ведомости. – 1998. – 8 июля.
167. **Кальницький М.** Будинок з химерами: Уточнюємо дати // Веч. Київ. – 1986. – 28 лют.
168. **Кальницький М.** Загадка архітектора Городецького: Подорож у рідне місто // Прапор комунізму. – 1988. – 13 лип.
169. **Київ:** Архитектурно-исторический очерк / М.М. Шулькевич, Т.Д. Дмитренко. – К.: Будівельник, 1982. – 442 с.
Із змісту: [Про архітек. шедеври славет. зодчого В. Городецького]. – С. 106–107.

170. **Київ:** Дом-особняк архитектора В.В. Городецкого // Строитель. – 1904. – № 1–2. – С. 66–74.
171. **Kileso S.** Władysław Horodecki: Przyczynek do twórczości w okresie Kijowskim architektury i urbanistyki: Teoria i historia // Kwartalnik – Warszawa: PWN, 1991. – Т. XXXVI, zeszyt 2. – S. 139–157.
- Кілессо С.** Городецький: Додатковий матеріал до творчості в київ. період.
172. **Кілессо С.** Дива архітектора Городецького // Україна. – 1982. – № 52. – С. 6–7. – (1500 років Києву).
173. **Кілессо С.** Легенда і життя: (Про архітектора В.В. Городецького) // Вітчизна. – 1982. – № 5. – С. 199–201.
174. **Кілессо С.** Творець архітектурної романтики: (Про архітектора В.В. Городецького) // Веч. Київ. – 1980. – 28 берез.
175. **Кілессо С.** Владислав Городецкий // Архитектура СССР. – 1989. – № 4. – С. 96–103.
176. **Ковалинский В.** «Дом с химерами»: легенды и быль // Рабочее слово. – 1991. – 1 март.: ил.
- Про творчість архітектора В.В. Городецького (1863–1930).*
177. **Ковалинский В.В.** Меценаты Киева: [архітектор В. Городецкий] – К.: Кий, 1998. – С. 219–220, 367–368, 403–406, 466.
178. **Кондаков С.Н.** Юбилейный справочник Императорской Академии художеств 1764–1914. – (Пг., 1914). – (Т. 2): Ч. биограф. – С. 319.
179. **Кончаковский А., Малаков Д.** Киев Михаила Булгакова: Фотоальбом. – К.: Мистецтво, 1990. – 284 с.
Із змісту: [Про будинок В. Городецького, фото]. – С. 170–171.
180. **Коростельова О.** І будинок із цементу може простояти 95 років, якщо його збудує талановитий архітектор В.В. Городецький // Робітн. газ. – 1998. – 4 черв.
181. **Костін В.** Фауни в бетоні й детектив модерну [В. Городецький] // Київ. – 1983. – № 9. – С. 162–164.
182. **Кудрявцев Л.** Класик київської архітектури [В. Городецький] // Демократ. Україна. – 2000. – 21 верес.
183. **Кудрявцев Л.** «Химеры» архитектора Владислава Городецкого // Независимость. – 1998. – 24 июня.
184. **Кузьмук В.** Київська “симфонія” архітектора Городецького // Культура і життя. – 1994. – 24 груд.
185. **Кухарчук М.** Будинок з химерами та його творець // Хрещатик. – 1997. – 26 черв.
186. **Кухарчук М.** Дім з химерами [фото початку ст.] // Наука і суспільство. – 1997. – № 11–12. – 32–36.
187. **Лобановская А.** Личность и творчество киевского архитектора Владислава Городецкого // Архитектура мира: Материалы конф. “Запад – Восток: Личность в истории архитектуры” – М., 1995. – Вып. 4. – С. 134–137.

188. **Łoza S.** Słownik architektów i budowniczych polaków. – Warszawa, 1930. – S. 133–134.
- Лоза С.** Словник поляків – архітекторів і будівельників.
189. **Майкут В., Соколовський В.** Київське сафарі архітектора Городецького // The Ukrainian (укр. та англ. мовами). – 1997. – Вид. 4. – С. 61–69.
190. **Малаков Д.** Автор київських химер [архіт. В. Городецький] // Старожитності. – 1993. – 3–4 берез. – С. 3, 23–24.
191. **Малаков Д.В.** Архітектор Городецький: Арх. розвідки. – К.: Кий, 1999. – 235, [3] с.: іл., портр. – (Б-ка музею історії м. Києва). – Рец.: Клейменова О. Містифікатор міських силуетів: [Про нову кн. Д. Малакова «Архітектор Городецький»] // Голос України. – 1999. – 23 листоп.; Пятериков С. Наш земляк [В.] Городецький: [О кн. Д. Малакова «Архітектор Городецький»] // Зеркало недели. – 1999. – 27 нояб. – 3 дек.; Никанорова О. «Архітектор Городецький»: [Про однойм. кн. Д. Малакова] // Уряд. кур'єр. – 1999. – 27 листоп.
192. **Малаков Д.** Джентельмен полювання: До 135-річчя від дня народж. мисливця й архітектора Владислава Городецького // Ліс. і мислив. журн. – 1998. – № 2. – С. 40–41.
193. **Малаков Д.** Киянин, вільний духом: [архітектор В. Городецький] // Київ. – 1993. – № 10. – С. 159–164.
194. **Малаков Д.** Киянин у джунглях Африки: [архітектор В. Городецький] // Ліс. і мислив. журн. – 1997. – № 2. – С. 40–42.
195. **Малаков Д.** Наш славетний Владислав Городецький // Веч. Київ. – 1995. – 1 лют.
196. **Малаков Д.** Скільки коштує будинок Городецького // Янус: Неформ. бюл. нерухомості. – 1997. – № 5. – С. 16–17.
197. **Малаков Д.** Творив шедеври легко і натхненно // Веч. Київ. – 1993. – 30 черв.
- Архітектор Городецький.*
198. **Малаков Д.** Чарівник архітектури // Веч. Київ. – 1994. – 3 серп.
199. **Мельницкий К.Е., Ланге П.В.** Очерк истории 25-летия Киевского отдела Императорского О-ва правильной охоты: 1888–1913 / Сост. К.Е. Мельницкий; Отд. «Тир» сост. П.В. Ланге. – К.: Тип. С.П. Яковлева, 1913. – С. 9, 19, 30, 111–113, 117–121.
- Архітектор Городецький.*
200. **Мистецтво України: Біогр. довід.** / За ред. А.В. Кудрицького. – К., 1997. – С. 169.
- Архітектор Городецький.*
201. **Моисеев В.** Дом Городецкого // Капитал. – 1995. – № 4–5. – С. 28–30.
202. **Z żałobnej karty:** S.P. Władysław Horodecki // Łowiec Polski. – 1930. – N 5. – S. 93: portr.
- [Некролог]:** Владислав Городецький.

203. **Некрасов В.** Городские прогулки // Юность. – 1988. – С. 8–31.
Із змісту: [Про В. Городецького]. – С. 15–16, 18.
204. **Никанорова О.** Останній притулок [київ. архітектора] Владислава Городецького // Уряд. кур'єр. – 1998. – 21 лип.
Архітектор В. Городецький.
205. **Новое** здание Караимской синагоги в г. Киеве // Строитель. – 1902. – № 4. – С. 121–130.
206. **Омельченко В.** Архітектурні казки Владислава Городецького // Укр. газ. – 1998. – 21 трав.
207. **Памятники** градостроительства и архитектуры Украинской ССР: Ил. справ. Каталог. В 4 т. Т. 1. Киев; Киев. обл. – К., 1983. – 156 с.
Із змісту: [Житл. будинок В. Городецького]. – С. 38–39; [Музей старовини і мистецтв]. – С. 91–92; [Миколаїв. костьол і будинок причту]. – С. 93.
208. **Паустовский К.Г.** Собрание сочинений. Т. 3. Повесть о жизни. – М., 1957. – 789 с.
– Із змісту: [Про В. Городецького]. – С. 50.
209. **Позняк П.** Один з автобіографів Городецького // Прапор комунізму. – 1984. – 7 груд.
210. **Позняк П.** Силуети центру: [Про будинок В.В. Городецького, 1902–1903 рр.] // Прапор комунізму. – 1982. – 3 берез.
211. **Пучков А.А.** Химери над Києвом: [Дім з химерами В. Городецького] // За буд. кадри. – 1990. – трав.
212. **Rzewuski A.** Władysław Horodecki: (wspomnienie pośmiertne) // Łowicz polski. – 1930. – № 11. – S. 225–227.
- Ржевуський А.** Владислав Городецький.
213. **Romejko A.** Poezya w Budowach: 130-lecie urodzin Władysława Horodeckiego / Prezes Polskie Stowarzyszenia im. A. Mickiewicza // Dziennik Kijowski. – 1993. – sierpień.
- Ромейко А.** Поезія в будівлях: 130-річчя з дня народж. В. Городецького.
214. **Саніна Л.** Легенда одного життя: (Архітектор В.В. Городецький) // Сіл. вісті. – 1980. – 9 квіт.
215. **Skibicka T.** Czarodziej architektury: O Władysławie Horodeckim // Dziennik Kijowski. – 1994. – № 19. – S. 3–4.
- Скибицька Т.** Чародій архітектури: Владислав Городецький.
216. **Софронов В.** Знойный ветер Африки в гривах киевских львов: (К 135-летию со дня рождения В.В. Городецкого) // Будмайстер. – 1998. – № 12. – С. 84–90.
217. **Степовик Д.** Скарби України. – К.: Веселка, 1991. – С. 139–144.
Архітектор В. Городецький.
218. **Stefański K.** Twórczość Władysława Horodeckiego w niepodległej Polsce: (1920–1928) // Kwartalnik architektury i urbanistyki. – Warszawa: PWN, 1991. – Т. 36, zesz. 2. – S. 159–165.
- Стефанський К.** Творчість В. Городецького в незалежній Польщі (1920–1928).

219. **Сургай Л.** Видатний архітектор і відомий мисливець [В.В. Городецький (1863–1930)] // День. – 2000. – 26 трав.
220. **Trybowski I.** Horodecki Władysław / Polski słownik biograficzny. – Wrocław; Warszawa; Kraków, 1962 (1962–1964). – Т. X/XI, zesz. 44. – S. 2.
- Трибовський І.** Городецький Владислав.
221. **Фролкін М.** Розсіяні по континентах // Розбудова держави. – 1996. – № 9. – С. 41–46. – Із змісту: [Іран. сторінки життя архітектора]. – С. 46.
222. **Szałacki S.** Kijów pamięta o tobie, pane Władysławie // Dziennik Kijowski. – 1995. – N 20. – S. 1, 6.
- Шалацький С.** Київ пам'ятає тебе, пане Владиславе.
223. **Шарлемань М.В.** Кияни в Африці: [Є вірш Б.С. Віккерса “Памяти зодчего и путешественника В.В. Городецкого”] (1969) // Нац. б-ка України ім. В.І. Вернадського НАНУ, Ін-т рукопису, Ф. 49, 1231 од. зб. (1918–1976).
224. **Янько Л.** Автор “будинку з химерами” // Демократ. Україна. – 1998. – 2 лип.
225. **Янько Л.** Архітектор – фантазер [В. Городецький] // Уряд. кур'єр. – 1998. – 9 черв.
226. **Ясневич В.Е.** Архитектура Украины на рубеже XIX–XX веков. – К.: Будівельник, 1988. – 184 с.: ил.
– Із змісту: [Про кiev. архіт. споруди В. Городецького]. – С. 12-13, 16, 24, 25, 28, 30, 96, 131, 152, 158. – іл.: С. 27, 114, 132, 134.
227. **Яценко В.** З рушницею та вудкою по Африці / За ред. М. Шарлеманя. – Х.; К.: Держвидав України, 1930. – 106 с.: 2 с. іл.
Архітектор В. Городецький.

Григорович-Барський І.Г. (1713–1791) **Grigorovich-Barsky I.G.**

228. **Абарбарчук С.** Архітектор Подолу [І.Г. Барський] // Київ. правда. – 1988. – 19 січ.
229. **Білоус П.** Майстер українського бароко: (З історії укр. архітектури: [І. Григорович-Барський в Києві (ХУІІІ ст.)] // Пам'ятники України. – 1981. – № 4. – С. 49. – (Київ – 1500).
230. **Десятник Г., Федорова Л.** Іван Григорович-Барський: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1997. – № 15. – С. 17: іл.
231. **Эрнст Ф.** Иван Григорович-Барский. Киевский архитектор ХУІІІ в. // Куранты. (К). – 1918. – № 3. – С. 8–11.
232. **Заболотний В.** Український архітектор ХУІІІ ст. [Григорович-Барський] // Укр. література. – 1942. – № 5–6. – С. 235–240.
233. **Карамаш С.** Власний слід на Землі: До 280-річчя І.Г. Григоровича-Барського // Арсеналець. – 1993. – 6 трав.
234. **Кілессо Т.С.** Невідомі факти життя і творчості Івана Григоровича-Барського // Архіт. України. – 1992. – № 3. – С. 52–54.

235. **Кіржаєва І.** Іван Григорович-Барський у Києві: Буклет. – К.: Держ. іст.-архіт. заповідник «Стародавн. Київ», 1996. – 2 с.
236. **Крощенко Л.М.** Гражданские постройки архитектора Ивана Григоровича-Барского // Стр-во и архитектура. – 1981. – № 1. – С. 29–30.
237. **Силин О.** Великий український зодчий [І. Григорович-Барський] // Пам'ятники України. – 1985. – № 3. – С. 41–44.
238. **Силин О.** Григорович-Барський: [Зодчий України ХУІІІ ст.] // Прапор комунізму. – 1989. – 7 лип.
239. **Силин О.П.** Перший головний архітектор Києва [І.Г. Григорович-Барський] // Укр. іст. журн. – 1974. – № 8. – С. 115–120.
240. **Трифонов О.** Барокові шати [І.] Григоровича-Барського: [Про укр. архітектора ХУІІІ ст.] // Столиця. – 2000. – 15 лип.
241. **Холостенко Н.В.** Іван Григорович-Барський – зодчий Києва ХУІІІ в. // Архіт. Рад. України. – 1940. – № 11. – С. 40–47.

Добровольський А.В. (1916–1988)
Dobrovolsky A.W.

242. **Манучарова Н.Д.** Архітектурна майстерня архітектора А.В. Добровольського // Вісн. Акад. архіт. УРСР. – 1948. – № 3. – С. 13–20.
243. **Мезенцев И.В.** Архитектор Анатолий Владимирович Добровольский // Стр-во и архитектура. – 1976. – № 11. – С. 29–33.
244. **О присвоении** почетного звания заслуженного строителя УССР [А.В. Добровольскому]: Указ Верхов. Совета и Президиума УССР // Правда Украины. – 1960. – 13 авг.
245. **Памяти** Анатолия Владимировича Добровольского // Стр-во и архитектура. – 1988. – № 6. – С. 30–31.
246. **Чепелик В.** Майстер архітектури: [Архітектор А.В. Добровольський] // Веч. Київ. – 1980. – 19 трав.

Дяченко Д.М. (1887–1942)
Djachenko D.M.

247. **Асєєв Ю., Дяченко Б.** З плеяди великих архітекторів [Д.М. Дяченко] // Київ. старовина. – 1994. – № 4. – С. 92–94.
Архітектурний ансамбль комплексу споруд С.-г. академії у Голосієві (1926–1929 рр.).
248. **Асєєв Ю.С., Дяченко Б.М.** Украинский зодчий Дмитрий Дяченко // Стр-во и архитектура. – 1990. – № 5. – С. 22–24.
249. **Лебедев Г.О.** Видатний представник нац. стилю в архітектурі [Д.М. Дяченко] // Образотворче мистецтво. – 1994. – № 1. – С. 43–46.
250. **Лебедев Г.А.** Гражданский инженер Д.М. Дяченко // Стр-во и архитектура. – 1971. – № 1. – С. 30–31.

251. **Чепелик В.** Зодчий ун-ту: [Про архіт. Нац. аграр. ун-ту] // Освіта. – 1996. – 28 серп.
252. **Чепелик В.** Творець українського необароко [Д.М. Дяченко] // Україна. – 1991. – № 1. – С. 10–12.
253. **Чепелик В.** Творець українського необароко: [Про Д.М. Дяченка, ректора Київ. архіт. ін-ту (1921–1931 рр.)] // Хроніка 2000. – 1997. – № 17–18. – С. 307–330.
254. **Чепелик В.В.** Триумф и трагедия зодчего [Д.М. Дяченко] // Стр-во и архитектура. – 1987. – № 11. – С. 18–22.

Ернст Ф. (1891–1942)

Ernst F.

255. **Білокінь С.** Федір Ернст // Пам'ятники України. – 1985. – № 2. – С. 32–33.

Єжов В.І. (1927–

Jezhov V.I.

256. **Валентин** Иванович Ежов: Библиогр. указ. построек, проектов, науч. тр. и рукоп. материалов: (К 70-летию со дня рождения) / Сост. А.А. Пучков. – К.:НИИГИАГ, 1997. – 64 с.
257. **Гассанова Н., Пучков А.** Зодчий и время: К 70-летию В.И. Ежова // Архитектура и престиж. – 1997. – № 1–2. – С. 28–30.
258. **Гассанова Н.** Надати реальності чарівної краси: (Нотатки з вист. В.І. Єжова) // Архіт. і буд-во: Газета КДТУБА. – 1993. – Берез. – № 13–14.
259. **Єжов** Валентин Иванович // Мистецтво України: Бібліогр. довід. – К.: Укр. енцикл. ім. М.П. Бажана, 1997. – С. 233.
260. **Єжов** Валентин Иванович // Митці України: Енцикл. слов. / За ред. А.В. Кудрицького.—К.: Укр. енцикл. ім. М.П. Бажана, 1992. – С. 238–239.
261. **Єжов В.І.** Не маю причин скаржитись на долю [Бесіда з архітектором В.І. Єжовим / Записала Н. Абесинова] // Архіт. України. – 1993. – № 2. – С. 26–31.
262. **Ежов** Валентин Иванович // Укр. Совет. энцикл. слов.: В 3 т. – К.: Гл. ред. УСЭ, 1988. – Т. 1. – С. 590.
263. **Некрасов И.** Капитал Валентина Ежова // Архитектура: Прил. к «Строит. газ.» – 1987. – № 19. – 10 окт.
264. **Пучков А.** Ежову – семьдесят // А.С.С. – 1997. – № 3 (6). – С. 91.

Жежерін В.П. (1946–

Zhezherin V.P.

265. **Ковалинський В.** Вадим Жежерін: “Архіт. – це пристрасть, це любов, це саме життя” // Буд. газ. – 1997. – 3 лип.
Про кийв. архітекторів Жежеріних.

266. **Седик О.** Престиж – не тільки політика, а й архітектура: [В. Жежерін – президент Київ. орг. Спільки архітекторів] // Хрещатик. – 1997. – 13, 15 трав.

Жук Р. (XX ст.)
Zhuk R.

267. **Пригорницький Ю.** Львів – це Венеція, а Київ – Лондон: Кілька архіт. проектів незнищимості нації: [Про архітектора Р. Жука] // Неопалима купина. – 1995. – № 3–4. – С. 187–194.

Заболотний В.Г. (1898–1962)
Zabolotny V.G.

268. **Бабат М.** Архітектор В. Заболотний // Літ. газ. – 1941. – 28 берез.
269. **Борисов Б.** Владимир Игнатьевич Заболотный: Крат. биография // Красн. знамя. – 1951. – 3 февр.
270. **Владимир** Игнатьевич Заболотный: [Архитекторы – депутаты Верхов. Советов союз. респ.] // Архитектура и стр-во. – 1947. – № 3. – С. 3.
271. **Кілессо С.** 60-річна будівля Верховної Ради нагадує про 100-річний ювілей свого автора: [Архітектор В. Заболотний. Сторінки життя та спадщина] // Веч. Київ. – 1998. – 9 верес.
272. **Крячек М.І.** Документи архітектора В.Г. Заболотного у ЦДАМЛМ УРСР: [До 90-річчя з дня народж.] // Архіт. України. – 1988. – № 5. – С. 48–57.
273. **Лебедєв Г.** Академік Володимир Заболотний // Київ. старовина. – 1999. – № 3. – С. 121–128: портр., іл.
274. **Линник В.** Найсвітліше творіння майстра: [До 100-річчя від дня народж. архітектора, вчен. В. Заболотного] // Робітн. газ. – 1998. – 12 серп.
275. **Мусієнко П.** Президент Академії архітектури [В.Г. Заболотний] // Рад. мистецтво. – 1945. – 13 листоп.
276. **Некрасов В., Гасовський П.** В.Г. Заболотний: [Творчий шлях архітектора]. – К.: Мистецтво, 1947. – 39 с. – (Майстри мистецтва України).
277. **Серпілін Л.** В.Г. Заболотний [архітектор] // Література і мистецтво. – 1944. – 22 серп.

Заваров О.І. (1917–2003)
Zavarov O.I.

278. **Зодчі:** [Заваров О.І.] // Веч. Київ. – 1957. – 23 груд.

Зекцер Й. (1867–1933)
Zekcer J.

279. **Десятник Г.** Йосип Зекцер: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1998. – № 11. – С. 16.

280. **Кальницький М.** Архітектор Йосиф Зекцер // Возрождение-91. – 1992. – № 1.

Іваненко В.Д. (1940–1989)
Ivanenko V.D.

281. **Андрущенко Н.П.** Рисунки и акварели архітектора В.Д. Иваненко (1940–1989) // Стр-во и архитектура. – 1990. – № 11. – С. 32.
282. **Дорофієнко І.** Любив, творив, мріяв ...: [Про голов. архітектора укр. реставрац. упр. В. Иваненка] // Культура і життя. – 1989. – 14 трав.

Ігнащенко А. (1930–)
Ignachenko A.

283. **Немченко А.** Близьке далеке: [Архітектор А. Ігнащенко] // Культура і життя. – 1982. – 1 трав.

Казанський М. (XIX– поч. XX ст.)
Kazansky M.

284. **Кальницький М.** Архітектор Микола Казанський // Янус. Нерухомість. – 1999. – № 14. – С. 14–15.

Каракіс Й.Ю. (1902–1988)
Karakis J.Ju.

285. **Йосип Юлієвич Каракіс:** Бібліогр. покажч. / Редкол.: Г.А. Войцехівська (відп. ред.) [та ін.]; ДНАББ ім. В.Г. Заболотного. – К.: Укрархбудінформ, 2002. – 52 с.: іл. – (Видат. зодчі України).

Катонін Є.І. (1889–1984)
Katonin Je.I.

286. **Шилов Е.** Архітектор, художник: [70-річчя проф. Є.І. Катоніна] // Веч. Київ. – 1959. – 14 квіт.

Кедрін І.С. (1777–1840)
Kedrin I.S.

287. **Дегтярьов М.** Ім'я його тепер відоме: [Гостин. двір на території Києво-Печер. лаври, архітектор І.С. Кедрін] // Київ. правда. – 1988. – 13 берез.

Кітнер І. (1839–1929)

Kitner I.

- 288. Ковалинський В.** Архітектор і малював, і гроші рахував: [Про авт. будівель Київ. політехн. ін-ту Ієроніма Кітнера (1839–1929)] // Янус. Нерухомість. – 1998. – Верес. (№ 17). – С. 16.

Кобелєв О.В. (1860–1942)

Kobelev O.V.

- 289. Бабулевич С.П.** Архітектурні кадри Радянської України: Видат. зодчий Києва [О.В. Кобелєв] // Архіт. Рад. України. – 1940. – № 6. – С. 23–32.
- 290. Дюмін В.** Три зустрічі з О.В. Кобелєвим: [Із спогадів про київ. архітектора] // Прапор комунізму. – 1990. – 16 трав.

Ковнір С.Д. (1695–1786)

Kovnir S.D.

- 291. Асєєв Ю.** Степан Ковнір: [Про укр. архітектора-кріпака С.Д. Ковніра, будівника Києво-Печер. лаври] // Образотворче мистецтво. – 1971. – № 1. – С. 10: іл.
- 292. Кілессо Т.С.** Аспекти будівельної діяльності Степана Ковніра // Дослідниц. та наук.-метод. праці / Укр. акад. мистецтв. – 1999. – Вип. 6. – С. 131–137.
- 293. Крицкий Б.А.** Народные мастера архитектуры ХУІІІ века на Украине. Степан Ковнир. Архитектурно-строит. деятельность // Рукопись. / Відділ рідкісної кн. та краєзнавства Держ. наук. архіт.-буд. б-ки ім. В.Г. Заболотного. – К., 1953
- 294. Крицький Б.** Камінних справ майстер: [До 275-річчя від дня народж. С. Ковніра] // Пам'ятники України. – 1970. – № 3. – С. 59–61.
- 295. Крицький Б.** Кам'яного діла майстер: [Про укр. зодчого, лавр. кріпака С. Ковніра, ХУІІІ ст.] // Вітчизна. – 1965. – № 1. – С. 199–204.
- 296. Кудрявцев Л.** Архітектурний почерк Степана Ковніра // Демократ. Україна. – 1999. – 18 листоп.
- 297. Мусієнко П.** Будівничий Степан Ковнір: До 275-річчя від дня народж. // Людина і світ. – 1970. – № 8. – С. 28–31.
- 298. Федоренко М.** Степан Ковнір – головний будівничий Лаври: [Про укр. зодчого ХУІІІ ст.] // Київ. правда. – 1997. – 24 лип.
- 299. Федоренко М.** У камені оспівана краса: [З біогр. київ. зодчого С. Ковніра] // Наука і суспільство. – 1980. – № 1. – С. 47–48.
- 300. Холостенко М.** Степан Ковнір // Вісн. Акад. архіт. УРСР. – 1947. – № 3. – С. 38–39.

Краусс А. (1875–1917)

Krauss A.

301. **Ивашко Ю.** Творческие успехи и неудачи архитектора Краусса // Недвижимость Киева. – 2000. – № 4. – С. 13: ил.

Леонтович В. (1881–1968)

Leontovich V.

302. **Кілессо Т.** Засновник української школи реставрації пам'яток архітектури [В. Леонтович] // Пам'ятки України. – 1992. – № 2–3. – С. 49–51.

Логвин Г.Н. (1910–2001)

Logvin G.N.

303. **Вечерский В.В.** Хранитель традиции: [Искусствовед в обл. архитектуры Г.Н. Логвин] // Стр-во и архитектура. – 1990. – № 7. – С. 24.

Максимович М.І. (1855–1928)

Maksimovich M.I.

304. **Кальницький М.** Інженер [архітектор-будівельник] Микола Максимович // Янус. Нерухомість. – 1999. – № 8. – С. 18–19: іл.

Макушенко П.І. (1912–

Makushenko P.I.

305. **Рябініна В.** Де шумлять смереки: [Дослідник нар. дерев'яної архітектури Закарпаття, архітектор-худож. П.І. Макушенко] // Культура і життя. – 1969. – 24 лип.

Маринченко Є.О. (1916–

Marinchenko Ye.O.

306. **Козюра Г.** Архитектор Евгения Александровна Маринченко // Стр-во и архитектура. – 1978. – № 12. – С. 27–29: портр.

Меленський А.І. (1766–1833)

Melensky A.I.

307. **Десятник Г., Федорова Л.** Андрій Меленський: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1997. – № 16. – С. 13.
308. **Доліщинський П., Боровський Я.** Архітектор [А.І.] Меленський [та його роль в забудові Києва ХІХ ст.] // Знання та праця. – 1967. – № 10. – С. 18–19.

309. **Кузьмук В.** Гімн великому місту: [Про новий фільм В. Соколовського “Андрій Меленський”, студія “Укртелефільм”] // Культура і життя. – 1998. – 18 лип.
310. **Кулешова Т.** Діяльність першого міськ. архітектора А.І. Меленського в подільській частині Києва на початку XIX ст. // Надежность и стабильность. – 1997. – № 4. – С. 16–17: іл.
311. **Плотникова І.** Головний архітектор: [А.І. Меленський – авт. архіт. забудов м. Києва з 1799 р.] // Веч. Київ. – 1986. – 30 лип.
312. **Фісун О.** Андрій Меленський – головний архітектор Києва. – К.: Держ. іст.-архіт. заповідник “Стародавн. Київ”, 1996. – 2 с.
313. **Холостенко М.** Андрій Меленський: (До 180-річчя від дня народж.) // Вісн. Акад. архіт. УРСР. – 1947. – № 1. – С. 41–42.

Милонег П. (XII–XIII ст.)
Miloneg P.

314. **Асєєв Ю.** Петро Милонег – видатний зодчий давньої Русі: [Про буд. діяльність зодчого та про споруду стіни у Видубицькому монастирі в 1200 р.] // Вісн. Акад. архіт. УРСР. – 1950. – № 3. – С. 38.
315. **Богусевич В.А.** Споруда Петра Милонєга: [Про давньорус. зодчого XII ст. З дод. листа до ред. М. Фенєнка] // Знання та праця. – 1967. – № 1. – С. 16–17.

Мілецький А.М. (1918)
Milecky A.M.

316. **Зинченко А.П.** С чувством ответственности: [Об архитекторе А.М. Милецком] // Стр-во и архитектура. – 1984. – № 10. – С. 7–10.
317. **Милецкий А.М.** Наплывы памяти. – Иерусалим: Филибиблон, 1998. – 128 с., 90 с. откр.: ил.
318. **Мілецький А.** Образ трагедії: [Бєсєда з архітектором / Записав І. Зайонц] // Архіт. України. – 1993. – № 1. – С. 43.

Моргілевський І.В. (1889–1942)
Morgilevsky I.V.

319. **Асєєв Ю.** Ипполит Владиславович Моргилевский // Стр-во и архитектура. – 1980. – № 8. – С. 30.

Неєлов П.І. (?–XVIII ст.)
Nejelov P.I.

320. **Кілєссо Т.С.** Стилїстичні особливості творчості П. Неєлова в Києві // Архіт. спадщина України. – К., 1997. – Вип. 4. – С. 170–173.
321. **Холостенко М.В.** Зодчий П.І. Неєлов у Києві // Архіт. Рад. України. – 1940. – № 2. – С. 30–34.

Ніколаєв В.М. (1847–1911)
Nikolajev V.M.

- 322. [Архітектор В.Н. Ніколаєв] // Київлянин. – 1896. – № 306; 1900. – №№ 198, 284; 1901. – № 8; 1911. – № 313.
- 323. 25-летие деятельности В.Н. Николаева // Киевлянин. – 1896. – 5 нояб.
- 324. Десятник Г., Федорова Л. Володимир Миколайович Ніколаєв: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1997. – № 17. – С. 14.
- 325. Ивашко Ю. Городской архитектор Владимир Николаев, его постройки и его заказчики // Недвижимость Киева. – 1998. – № 11. – С. 8: ил., портр.
- 326. К 25-летию художественно-архитектурной деятельности В.Н. Николаева // Жизнь и искусство. – 1896. – 5 нояб.
- 327. Кальницький М. Він був автором “Київського ренесансу”: [Архітектор В.М. Ніколаєв] // Прапор комунізму. – 1987. – 4 квіт.
- 328. Кудрявцев Л. Поміняв Неву на Дніпро: [З біогр. архітектора В.М. Ніколаєва (1847–1911)] // Демократ. Україна. – 2000. – 20 квіт.
- 329. Николаев В.Н. Строительное законоведение: Записки, читан. в Киев. Худож. Училище акад. архитектуры В.Н. Николаевым. – К.: Тип. А.М. Пономарева, 1911. – 30 с.
- 330. Рибаків М.О. Академія доброго смаку: [Про акад. архіт. В.М. Ніколаєва (1847–1911 рр.)] // М.О. Рибаків. Невідомі та маловідомі сторінки історії Києва. – К., 1997. – С. 244.
- 331. Ясневич В.Е. Творчество киевского городского архитектора В.Н. Николаева (1847–1911 гг.) // Стр-во и архитектура. – 1982. – № 11. – С. 28–29. – Библиогр.: 6 назв.

Ніколаєв І.В. (1870– після 1937 р.)
Nikolajev I.V.

- 332. Кальницький М. Архітектор Іполіт Ніколаєв // Янус. Нерухомість. – 1998. – № 19. – С. 14–15: іл., порт.

Осьмак В.О. (1870–1941)
Osmak V.O.

- 333. Малаков Д. Василь Олександрович Осьмак: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1997. – № 20. – С. 16–17: іл.

Повстенко О.
Povstenko O.

- 334. Одарченко П. О. Повстенко –архітектор і мистецтвознавець // Сучасність. – 1973. – № 9. – С. 27–32.

Растреллі В.В. (1700–1771)
Rastrelli V.V.

335. **Аркин А.** Растрелли. – М.: Госиздат лит. по стр-ву и архитектуре. – 1954. – 119 с.: ил., 2 л. ил.
336. **Ачкасова В.Н., МIRONENKO А.К.** Творчество В.В. Растрелли в Киеве: (К 275-летию со дня рождения выдающегося зодчего середины XVIII в.) // Стр-во и архитектура. – 1975. – № 3. – С. 24–28.
337. **Матвеев А.** Растрелли. – Л.: Искусство, 1938.
Про Андріївську церкву – С. 18–19, 144–148, 172–175.
338. **Павлуцкий Г.Г.** Творчество Растрелли в области церковного зодчества. – К., 1912. – 14 с.: ил., 1 вкл. л. ил. – Відб.: Искусство. – 1912. – № 1–2.
339. **Холостенко М.В.** Растреллі і його школа на Україні: [Архіт. спадщина] // Архіт. Рад. України. – 1938. – № 7. – С. 23–29: іл.
Андріївська церква. Київський палац.
340. **Юрченко П.Г.** В.В. Растреллі: (До 175-річчя з дня смерті) // Вісн. Акад. архіт. – 1947. – № 1. – С. 40–41: іл., портр.

Риков В.І. (1874–1942)
Rikov V.I.

341. **Гіляров С.О., Наконечний Є.Й.** Архітектор – педагог – громадський діяч: [Київ. архітектор проф. В.І. Риков] // Архіт. Рад. України. – 1940. – № 3. – С. 6–14.
342. **Десятник Г.** Валеріан Миколайович Риков: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1997. – С. 14: портр.
343. **Макушенко П.І.** Архітектор В.І. Риков. – К.: Будівельник, 1967. – 43 с.

Спарро П.І. (1814–?)
Sparro P.I.

344. **Ивашко Б.** Павел Иванович Спарро – киевский архитектор XIX века // Недвижимость Киева. – 2000. – № 6. – С. 29: ил.

Степанов М. ((нар. 1911)
Stepanov M.

345. **Рубан В.** Архітектор і художник Микола Степанов // Київ. старовина. – 1999. – № 3. – С. 128–145.

Таранушенко С.А. (1889–1976)
Taranushenko S.A.

346. **Вечерський В.** ... Дозволили померти в Києві: [Про драмистецтвознавства проф. С. Таранушенка] // Пам'ятки України. – 1992. – № 2–3. – С. 55–56.

Тиманович Є.В. (1923)
Timanovich Ye.V.

347. **Евгений Васильевич Тиманович** – сорок лет в Ин-те // Теорія та історія архіт. і містобудування. – К., 1999. – Вип. 4. – На честь Є.В. Тимановича.

Толстой Є.О. (1854–1915)
Tolstoy E.O.

348. **Кальницький М.** Архітектор Палацу [Архітектор – завідувач палацу Є.О. Толстой] // Янус. Нерухомість. – 1999. – № 11. – С. 13: іл., портр.
Царський (Маріїнський) палац

Тустановський П.Г. (1830–кін. XIX ст.)
Tustanovs'kyi P.G.

349. **Ивашко Ю.** Неизвестный киевский архитектор Петр Григорьевич Тустановский и его проекты // Недвижимость Киева. – 1998. – №. 14. – С. 7: ил.

Тутученко С.П. (1913–1994)
Tutuchenko S.P.

350. **Волинський С.** Звичайна біографія: [Про архітектора С.П. Тутученка] // Київ. правда. – 1967. – 5 груд.

Шедель І.Г. (1680–1752)
Shedel I.G.

351. **Горбенко Е.В.** Архитектор И.Г. Шедель: К 200-летию со дня рождения // Стр-во и архитектура. – 1981. – № 9. – С. 26–29: – Библиогр.: 14 назв.
352. **Десятник Г., Федорова Л.** Йоган-Готфрід Шедель // Янус. Нерухомість. – 1997. – № 8. – С. 12.
353. **Килессо С.К.** Новое об архитекторе Шеделе // Декоратив. искусство. – 1959. – № 7. – С. 33–34.

Шіле О. (1830–1897)

Shile O.

354. Десятник Г. Олександр Шіле: Київ. зодчі // Янус. Нерухомість. – 1998. – № 2. – С. 16.
355. Кальницький М. Будівник міськ. думи: [Споруди архітектора О. Шіле у Києві з 1869 року] // Прапор комунізму. – 1989. – 6 лип.

Шлейфер Г.П. (1855–1913)

Shleifer G.P.

356. Г.П. Шлейфер (некролог) // Києвлянин. – 1913. – 29 марта.
357. Ковалинський В. Дарунок з минулого: [Творчість київ. архітектора Георгія Шлейфера] // Хроніка 2000. – К., 1997. – Вип. 17–18. – С. 181–191: іл.
- Будівлі київ. архітекторів 2-ї половини XIX – початку XX ст., іл.*
358. Позняк П. Будували Шлейфер і Брадтман ...: [Споруди архітектора Г.П. Шлейфера та Є.П. Брадтмана] // Прапор комунізму. – 1988. – 11 листоп.
359. Шандра В. Маловідомі імена: [Архітектор Г.І. Шлейфер в Києві. Перша половина XIX ст.] // Веч. Київ. – 1985. – 26 лют.

Штейнберг Я.А. (1895–1981)

Shteinberg Ja.A.

360. Лебедев Г.А. Архитектор-художник Яков Абрамович Штейнберг // Стр-во и архитектура. – 1977. – № 5. – С. 26–31.

Юрасов (1810–1835)

Jurasov

361. Тиманович Є.В. Праці архітектора Юрасова у Києві // Праці історії архітектури і буд. техніки. – К., 1959. – С. 138–147.

Ясієвич Вл.Є. (1929–1992)

Jasievich V.Je.

362. Памяти Вл. Ясиевича / Сост.: А.А. Пучков, М.В. Тарасова // Самватас: Лит.-культурол. и филос. журн. – К., 1993–1994. – № 9. – С. 71–124.
363. Пучков А.А., Тарасова М.В. Основные печатные труды В.Е. Ясиевича // Самватас. – 1994. – № 9. – С. 114–124
364. Пучков А. Чарівна суб'єктивність архітектурної науки: До наук. портр. В. Ясієвича // Архіт. спадщина України. – К., 1996. – Вип. 3, ч. 1. – С. 238–242.

1.3. Архітектура і будівництво Architecture and construction

1.3.1. Загальні праці General works

- 365. **Андріанов П.** Київський плиткопад: [Керам. облицювання Києва] // Веч. Київ. – 1989. – 19 січ.
- 366. **Архитектура** жилых зданий. – К., 1954. – 218 с. – (Акад. Архитектуры УССР).
- 367. **Будівельні** прем'єри // Веч. Київ. – 1982. – 3 квіт.
- 368. **Будови** завтрашнього дня // Прапор комунізму. – 1986. – 11 лип.
- 369. **Величко В.А.** Объект проектируется и строится параллельно [Київ] // Стр-во и архитектура. – 1988. – № 1. – С. 19.
- 370. **Відвідання** новобудов Києва // Прапор комунізму. – 1983. – 19 квіт.
- 371. **Власов А.** Керамические конструкции и их применение в жилищно-гражданском строительстве Киева // Архитектура и стр-во. – 1950. – № 4. – С. 19–23.
- 372. **Власов А.В.** На стройках Киева: Беседа с глав. архитектором Киева А.В. Власовым // Огонек. – 1950. – № 20. – С. 25: портр.
- 373. **Гречина** Архітектурно-художнє оформлення міста [Києва] // Соціаліст. Київ. – 1933. – № 5–6. – С. 15–17.
- 374. **Гречко Б.** Місто будівничих // Сіл. вісті. – 1982. – 28 трав.
- 375. **Давидов О.** Це для вас, кияни: [Про буд-во в Києві] // Веч. Київ. – 1959. – 8 серп.
- 376. **Давыдов А.И.** Новые стройки столицы Украины: Беседа с пред. исполкома Киев. горсовета А.И. Давыдовым // Стр-во и архитектура. – 1958. – № 3. – С. 26–27.
- 377. **Добровольський А.** Завтра нашего міста // Веч. Київ. – 1953. – 5 листоп.
- 378. **Добровольський А.В.** Новобудови міста [Києва] // Веч. Київ. – 1953. – 10 січ.
- 379. **Добровольский А.В., Приймак Б.И.** Архитектура столицы Советской Украины // Зодчество Украины: Сборник. – К.: Изд-во Акад. архитектуры УССР. – С. 77–102: ил.
- 380. **Жилищное** стр-во в УССР: 1. О жилищном и культурно-бытовом стр-ве в УССР. 2. О жилищном и культурно-бытовом стр-ве в столице УССР – г. Киеве (24–28 июня 1959 г.). – К.: Акад. стр-ва и архитектуры УССР, 1959. – 29 с. – (Гос. ком. Совета Министров УССР по делам стр-ва).
- 381. **Заболотний В.** Житлове будівництво на Україні і завдання архітектурно-буд. науки // Архіт. і буд-во. – 1953. – № 4. – С. 1–3.

382. **Заболотный В.И.** Тридцать лет советской архитектуры на Украине: Докл. действ. члена Акад. архитектуры УССР, профессора, лауреата [Гос. премии]. – К., 1948. – 56 с. – (Акад. архитектуры УССР. Материалы к 1У сессии).
- Є про архітектуру Києва.*
383. **Заваров А.И., Шимановский Я.Р.** Первый малометражный дом [в Киеве] // Бюл. техн. информ. (Главкиевстрой). – 1957. – № 2. – С. 8–11.
384. **Історичні й архітектурні скарби Києва:** Фотогр. допис // Всесвіт. – 1928. – № 30. – С. 21–23.
385. **Київ сьогодні:** (Нове в архіт. міста). – К.: Будівельник, 1973. – 118 с.: іл.
386. **Килессо С.К., Семенькова И.Д.** Лучшие здания республики // Стр-во и архитектура. – 1979. – № 9. – С. 14–18.
387. **Ковальчук В., Мотлях П.** Примножувати здобутки // Веч. Київ. – 1981. – 20 трав. – (Києву – 1500. Будівничі Києву).
388. **Ковтун А.** Звільнення від догм: Суб'єкт. нотатки про Всесоюз. архіт. конкурс, який уперше відбувся в Києві // Робітн. газ. – 1990. – 18 серп.
389. **Коломиец Н.** Черты современного в архитектуре Киева // Стр-во и архитектура. – 1962. – № 5. – С. 24–27.
390. **Комплексний розвиток міста** // Веч. Київ. – 1985. – 22 лип.
391. **Конкурсний проект експериментального житлового р-ну в Києві** // Вісн. Акад. буд-ва і архіт. УРСР. – 1961. – № 1. – С. 9–18. – Авт.: С.М. Ванштейн, М.П. Євдокимов, А.Д. Іванова.
392. **Костенко А.Я., Власова Т.Ю.** Река и город. Традиции синтеза: [О конкурсе на силуэт Киева] // Стр-во и архитектура. – 1988. – № 2. – С. 14–17.
393. **Лавров Ю.** Крок через Дніпро: [Архіт. майбут. Києва] // Культура і життя. – 1974. – 28 квіт.
394. **Лаврухін М.** Головна прикмета – новобудови: Кращає столиця республіки // Робітн. газ. – 1982. – 8 квіт.
395. **Лисенко М.** Будинки з крупних блоків і панелей в Києві // Буд-во і архіт. – 1959. – № 6. – С. 31–33.
396. **Литвинов О.** Граніт в облицюванні нових будівель Києва // Архіт. і буд-во. – 1954. – № 6. – С. 24–25.
397. **Максимально індустріалізувати і здешевити будівництво в Києві** // Архіт. і буд-во. – 1955. – № 2. – С. 1–2.
398. **Марченко И.** Крупнопанельное домостроение в Киеве // Правда Украины. – 1952. – 13 дек.
399. **Мещерякова Т.** Будинок майбутнього // Прапор комунізму. — 1984. – 6 груд.
400. **Михайлов В.** Досвід великоблочного будівництва в Києві: [Головкивбуд] // Архіт. і буд-во. – 1956. – № 5. – С. 3–5.
401. **Нові будови столиці України:** Розмова з головою виконкому Київ. міськради О.Й. Давидовим // Буд-во і архіт. – 1958. – № 3. – С. 26–27.

402. **Новые** работы украинских архитекторов // Архитектура и стр-во. – 1946. – № 17–18. – С. 21.
403. **Новые** работы киевских архитекторов // Архитектура и стр-во. – 1947. – № 2. – С. 21.
404. **Обговорюємо** проблеми нового Києва: [Проекти В. Заболотного, П. Альошина, О. Власова та ін.] // Рад. мистецтво. – 1947. – 9 квіт.
405. **Облога П.** Обнови міста: [До святкування Дня Києва] // Веч. Київ. – 1987. – 20 трав.
406. **Обнови**, обнови ...: [Нові споруди в Києві] // Літ. Україна. – 1982. – 29 квіт. – (Київ: 1500).
407. **Обнови** ювілейного року: [Нові архіт. споруди в Києві] // Прапор комунізму. – 1982. – 7 листоп.
408. **Павленко Н.** Обнови столиці // Вісті з України. – 1982. – № 6, лют.
409. **Павліс Г. та ін.** Спорудження будинків з крупних блоків у Києві / Г. Павліс, В. Ткаченко, Ж. Кіртбая // Проектування і буд-во. – 1959. – № 1. – С. 34–36.
410. **Пастухов С.** Уніфікація архітектурної кераміки: [Про застосування кераміки в облицюванні будинків в Києві] // Архіт. і буд-во. – 1955. – № 4. – С. 14–16.
411. **Печенов А.** Каркасно-панельные здания в застройке Киева // Стр-во и архитектура. – 1965. – № 6. – С. 13–17.
412. **Піскун О.** Світлі поверхи щастя: [Новобудови Києва] // Молодь України. – 1982. – 28 трав.
413. **Позднов А.И.** Керамика в гор. строительстве: [Из опыта строителей Киева] // Гор. хоз-во Москвы. – 1954. – № 1. – С. 11–14.
414. **Позняк П.** Спасибі буд. лихоманці ...: [З історії архіт. Києва] // Київ. вісн. – 1992. – 5 верес.
415. **Приймак Б.** Вокруг Киева: [К проблеме создания городов-спутников вокруг больших городов: Беседа с глав. архитектором Киева Б. Приймаком] // Архитектура СССР. – 1956. – № 7. – С. 12.
416. **Приймак Б.І.** Київ у 1960 році: Розмова з голов. архітектором м. Києва, дійсн. членом Акад. буд-ва і архіт. УРСР Б.І. Приймаком // Київ. правда. – 1960. – 1 січ.
417. **Приймак Б.І.** Місто крокує в майбутнє. – К.: Обл. кн.-газ. вид-во, 1961. – 94 с.: іл.
418. **Приймак Б.И.** На новых рубежах: Беседа с глав. архит. Киева Б.И. Приймаком // Правда Украины. – 1957. – 5 сент.
419. **Приймак Б.** Новое строительство в Киеве // Совет. архитектура. – 1959. – № 11. – С. 50–54.
420. **Приймак Б.** Развитие жилищного строительства в Киеве // Архитектура СССР. – 1959. – № 6. – С. 27–32.
421. **Приймак Б.І.** Це буде завтра: Розповідає голов. архітектор Києва // Веч. Київ. – 1957. – 12 лип.

422. **Сборник** строит. постановлений для г. Киева / Сост. Ип. Николаев. – К.: [Изд. неофиц.], 1913. – 81 с.
423. **Скачков І.** Нові матеріали, конструкції й технології на будовах Києва // Архіт. і буд-во. – 1956. – № 5. – С. 5–7.
424. **П'ятериков С.** Архітектурні перлини Києва // Прапор комунізму. – 1989. – 24 верес., 19 листоп.
425. **Тиманович Є.В. та ін.** Пам'ятки архітектури та містобудування України: Довід. Держреєстру нац.-культ. надбання / Авт. колектив: В.В. Вечерський, О.М. Годованюк, Є.В. Тиманович та ін. – К.: Техніка, 2000. – ХІУ, 326, [3] с.: [1 с. іл.]. – Бібліогр.: с. 311–327.
426. **Ткаченко Г.К.** Берегти красу новобудов // Веч. Київ. – 1982. – 1 листоп.
427. **Фамінський В., Лабінов Д.** Домобудівний комбінат у Києві // Буд-во і архіт. – 1959. – № 2. – С. 8–9.
428. **Фильваров Г.** Настоящее и будущее Киева: Мифы и реальность: [Проблемы архитектуры Киева] // Зеркало недели. – 1999. – 4–10 сент.
429. **Чирва А.** Хмарочос у місті // Київ. правда. – 1982. – 12 груд.
430. **Шереметьєв Є.** Вікно у місто: [Пробл. худож. оформ. Києва] // Культура і життя. – 1978. – 2 лют.
431. **Штейнберг Я.** Проекты жилых домов для экспериментального жилого района в Дарнице // Стр-во и архитектура. – 1961. – № 2. – С. 15–19.
432. **Шуленко І.** Будівельна кераміка Києва кінця ХІХ – початку ХХ ст. // Архіт. України. – 1991. – № 4. – С. 48–50.
433. **Юрченко П.Г.** Дерев'яна архіт. України. – К.: Будівельник, 1970. – 190 с.
434. **Юрченко П.Г.** До праці про нац. особливості радянської архітектури України // Вісн. Акад. архіт. УРСР. – 1948. – № 2. – С. 22–28: іл.
435. **Юрченко П.Г.** Монументально-декоративне мистецтво в сучасній архітектурі Києва // Укр. мистецтво. – 1968. – Вип. 2. – С. 38–48.

1.3.2. Київ Х–ХІІІ ст. Kiev of X–XIII century

436. **Архипова Є.І.** Монументальна пластика в зодчестві Києва ХІІ ст. // Археол. – 1997. – № 2. – С. 53–69. – Бібліогр. в прим. с. 67–69.
437. **Асеев Ю.С.** Архитектура Киевской Руси // Ю.С. Асеев. Стили в архитектуре Украины. – К., 1989. – С. 10–21: ил.
438. **Асеев Ю.С.** Архітектура Київської Русі. – К.: Будівельник, 1969. – 190 с.
439. **Асеев Ю.** Древний Киев (X–XIII вв.). – М.: Госстройиздат, 1956. – 109 с.
440. **Асеев Ю.С.** Зодчество древнего Киева X–XIII вв. в контексте мирового архитектурного процесса // Древнерус. город. – К., 1984. – С. 5–10.
441. **Асеев Ю.С.** Зодчество Приднепровской Руси конца XII – первой половины XIII века: Автореф. дис. ... д-ра ист. наук / Моск. архитектур. ин-т. – М., 1971. – 40 с.

442. **Асеев Ю.С.** О стилевых чертах архитектуры древнего Киева второй половины XI – начала XII в. // Древние славяне и Киевская Русь. – К., 1989. – С. 161–168.
 443. **Асеев Ю.С.** Обрисы древнього Києва: Фотопутівник по іст. центру Києва X–XIII ст. – К.: Мистецтво, 1981. – 33 с. – (Києву – 1500 р.).
 444. **Асеев Ю.С.** Розповіді про архітектурні скарби. – К.: Рад. шк., 1976. – Із змісту: Архіт. спадщина Стародавньої Русі. – С. 24–39.
 445. **Афанасьев К.Н.** Построение архитектурной формы древнерусскими зодчими. – М.: Изд-во АН СССР, 1961. – 269 с.
 446. **Афанасьев К.М.** Про пропорційність пам'ятників давньоруської архітектури XI–XII ст. // Архіт. пам'ятники. – К.: Вид-во Акад. архіт. УРСР, 1950. – С. 40–54.
 447. **Богусевич В.А.** Про феодальні двори Києва XI–XIII ст. // Археол. – К.: Вид-во АН УРСР, 1957. – Т. 11. – С. 14–20.
 448. **Ємченко Ю.** Камінні шоломи віків: Будівниче мистецтво Київ. Русі в стародав. літописах // Людина і світ. – 1981. – № 8. – С. 58–60. – (Києву – 1500 р.).
 449. **Ионнисян О.М.** О киево-черниговской традиции в зодчестве Северо-Восточной Руси конца XII – начала XIII вв. // Ист.-археол. семинар «Чернигов и его округа IX–XIII вв.» (15–18 апр. 1985 г.): Тез. докл. – Чернигов, 1985. – С. 50–51.
 450. **История русской архитектуры:** (Учебник для архитектур. вузов и фак.). – 2 изд., испр. и доп. – М.: Гостехиздат, 1986.
- Див. гл. I, розд. II. Архитектура Киевской Руси (IX–XI вв.). – С. 15–32: ил.*
Про Київ див.: Указ. архитектур. памятников по месту их нахождения: с. 575–576.
451. **Івакін Г.Ю.** До праці про кам'яну архітектуру пізньосередньовічного Києва // Археол. Києва: Дослідження і матеріали. – К., 1979. – С. 108–115.
 452. **Киевская земля:** Кат. памятников // П.А. Раппопорт. Русская архитектура X–XIII вв.: Кат. памятников. – Л., 1982. – С. 6–31.
 453. **Київ:** Пам'ятки XI–XVIII с. – К.: Мистецтво, 1976. – Буклет.
 454. **Київські зруби** [IX–X ст.] // Наука і суспільство. – 1972. – № 10. – С. 48.
 455. **Комеч А.И.** Византийская архитектура IX–XII веков и архитектура Киева конца X – начала XII столетий: Автореф. дис. ... канд. искусствоведч. наук / Ин-т истории искусств. – М., 1971. – 20 с.
 456. **Комеч А.И.** Древнерусское зодчество конца X – начала XIII в.: Византийское наследие и становление самостоятельной традиции. – М.: Наука, 1987. – 320 с.
 457. **Коновалов Ю.В.** Русский княжий дом в середине X в. // Ист. генеология. – М., 1994. – Вып. 4. – С. 86–91.
 458. **Коротич В.** Киев: Древнерусское ожерелье // Совет. женщина. – 1982. – № 4. – С. 10–12.
 459. **Красовский И.С.** Некоторые особенности градостроит. структуры Киева середины XII в. // Архитектур. наследство. – 1976. – № 25. – С. 12–18.

460. **Кулешова Т.О.** Ландшафтно-композиційні особливості формування архітектурного образу Києва Х – початку ХХ століть: Автореферат дис. ... канд. архіт. / Акад. образотворч. мистецтва і архіт. – К., 1999. – 19, [2] с.: іл.
461. **Лашкарев П.** Киевская архитектура Х–ХП вв. // Церков.-археол. очерки, исслед. и реф. – К., 1898. – С. 140–141.
462. **Лашкарев П.А.** Киевская архитектура Х–ХІІІ вв. – К.: Тип. С.В. Кульженко, 1875. – 38 с.
463. **Логвин Г.Н.** К вопросу о монументальном зодчестве Киева конца ХІ – начала ХП вв. // Древнерус. город. – К., 1984. – С. 74–75.
464. **Логвин Г.Н.** К вопросу о строит. технике и формах архитектурных сооружений Киева Х – начала ХП в. // Тр. V междунар. конгр. славян. археологии, Киев, 18–25 сент. 1985 г. – М., 1987. – Т. 3, вып. 2а, секция 6. – С. 169–177.
465. **Моторний М.** Руками древніх зодчих: Як будували за часів Ярослава // Сіл. вісті. – 1980. – 21 лют. – (Києву – 1500 р.).
466. **Некрасов А.И.** Очерки по истории древнерусского зодчества ХІ–ХУП века. – М.: Изд-во Всесоюз. Акад. архитектуры, 1936. – 400 с.: ил.
467. **Павлинов А.М.** История архитектуры в России: Домонгольский период // Рус. худож. арх. – 1892. – Вып. У–УІ. – С. 251–270.
468. **Павлуцкий Г.Г.** Эволюция византийских форм в Киево-Черниговской Руси // И. Грабарь. История русского искусства.– [М., 1910]. – Т. 1. – С. 155–162.
469. **Пекарська Л.** Слідами зниклих скарбів // Київ. старовина. – 1992. – № 2. – С. 83–85. – (Скарби Києва Х –ХІІІ ст.)
470. **Раппопорт П.А.** Зодчество Древней Руси. – Л.: Наука, 1986. – 158 с.
471. **Раппопорт П.А.** Из истории киево-черниговского зодчества ХП в. // Крат. сообщ. / Ин-т археологии АН СССР. – М., 1984. – № 179. – С. 59–63.
472. **Раппопорт П.А.** О взаимосвязи русских архитектурных школ в ХП в. // Тр. / Ин-т живописи, скульптуры и архитектуры им. И.Е. Репина. – Л., 1970. – Вып. 3. – С. 3–25.
473. **Раппопорт П.А.** О некоторых нерешенных вопросах истории древнего киевского зодчества: (Материалы Всесоюз. археол. конф., посвящ. 1500-летию города Киева) // Древнерус. город. – К., 1984. – С. 105–106.
474. **Самойловський І.** Міська брама Х ст. у Києві // Археол. – К.: Наук. думка, 1965. – Вип. 19. – С. 183–188.
475. **Сигалов А.** Будови минулих століть: [Пам'ятники Києва Х–ХІІ ст.] // Рад. Україна. – 1982. – 11 лют. – (Київ.1500).
476. **Сигалов А.** Строенья старины глубокой ... // Ленин. знамя. – 1981. – 4 дек. – (Києву – 1500).
477. **Сидоренко О.** Як і що будували в Київській Русі // Наука і суспільство. – 1988. – № 12. – С. 40–43.
478. **Січинський В.** Архітектура старокнязівської доби (Х–ХІІ). – Прага: Укр. громад. вид. фонд, 1926. – 50 с.: 10 вкл. арк. іл. – Бібліогр.: с. 12–14.

479. **Стріленко Ю.М., Нестеренко Т.Е.** Дослідження буд. розчинів і плінф пам'яток архітектури стародавнього Києва Х–ХІІ ст. //Археол. Києва: Дослідження і матеріали. – К., 1979. – С. 124–129: іл.
 480. **Суховєєв В.** Білокам'яний красень: [Про Київ часів Ярослава Мудрого] // Молода гвардія. – 1979. – 23 трав.
 481. **Тутковский П.А.** Древнейшая добывающая промышленность на Волыни: (Разработка горных пород Овручского уезда в камен. веке и на заре рус. истории в IX–XI веках). – Житомир, 1915. – Відб. з: Тр. о-ва исслед. Волыни. – Т. 11, вып. 1. – С. 167–198.
- Праці, звідки заносили “червоний шифер” київ. будівель.*
482. **Харламов В.О.** Исследования каменной монументальной архитектуры Киева Х–ХІІІ вв. //Археол. исслед. Киева 1978–1983 гг.: Сб. науч. тр. – К., 1985. – С. 116–119.
 483. **Чепелик В.** Так народжувались шедеври: Нар. традиції і високий фаховий рівень стародав. зодчих стали основою розквіту буд-ва Київ. Русі // Прапор комунізму. – 1980. – 30 жовт.

1.3.3. Київ ХІУ–ХУІІІ ст. Kiev of XIV–XVIII century

484. **Алферова Г.В., Харламов В.А.** Киев во II половине ХУІІ века: Ист.-архитектур. очерк. – К.: Наук. думка, 1982. – 159 с.
485. **Бессонов С., Тельтевский П.** Архитектура Украины ХІУ–ХІХ вв. // Всеобщ. история архитектуры: В 2 т. – М.: Госстройиздат, 1958– 1963. Київ. –1963. – Т. 2. – С. 407–422.
486. **Верговський С.В., Свирида Р.О.** Давня київська хата [ХУІІІ ст.] // Нар. творчість та етнографія. – 1982. – № 3. – С. 83–85.
487. **Всеобщая** история архитектуры. В 12 т. Т.6. Архитектура России, Украины и Белоруссии ХІУ – первой половины ХІХ вв. – М.: Стройиздат, 1968. – 568 с.
488. **Эрнст Ф.Л.** Архитектура Киева ХУІІ в. // Киев в фондах Центр. науч. б-ки АН УССР. – К., 1984. – С. 12–61.
489. **Ернст Ф.Л.** Київська архітектура ХУІІ віку // Київ та його околиця в історії та пам'ятках / За ред. М. Грушевського.– К., 1926. – С. 125–165: іл.
490. **Ігнаткін І.** Невідомий проект планування Києва [ХУІІІ століття]: (З історії нашого міста) // Веч. Київ. – 1957. – 7 лют.
491. **Кілессо Т.С.** Формування архітектури Києва другої половини ХУІІ – 80-х років ХУІІІ століть: Автореф. дис. ... канд. архіт. / Укр. Акад. мистецтва. – К., 1996. – 19 с.
492. **Ляскоронский В.Г.** К вопросу о древнейшем плане города Киева, изданном в 1638 году Афанасием Кальнофойским. [Отдельный оттиск]. – М., 1916. – С. 204–205, 210, 212, 213.
493. **Макаров А.** Мазепа – будівничий: [Про вклад гетьмана в розквіт укр. архіт. ХУІІІ ст.] // Голос України. – 1991. – 4, 11 січ.

494. **Цапенко М.** Архитектура Левобережной Украины ХУП–ХУІІІ веков. – М.: Стройиздат, 1967. – 237 с.
495. **Щербина В.І.** Давні плани міста Києва (1638–1837) // Нові студії з історії Києва В.І. Щербини. – К.: Друкарня УАН, 1926. – С. 47.

1.3.4. Київ ХІХ ст.

Kiev of XIX century

496. **Авраменко О., Могильовський В.** Зупинитися, озирнутися: [Про збереження і доціл. використ. іст. забудови Києва другої половини ХІХ – початку ХХ ст.] // Веч. Київ. – 1987. – 6 лют.
497. **Бошко В.** Архітектура старого Києва // Соціаліст. Київ. – 1935. – № 5. – С. 36–37.
498. **Здание Бессарабского рынка** появилось благодаря щедрости одного и находчивости другого // Недвижимость Киева. – 1996. – № 13. – С. 2.
499. **Іванченко В.** День народження ... бруківки: [Київ 1824 р.] // Веч. Київ. – 1983. – 19 лют.
500. **Ивашко Ю.** Купля – продажа земельных участков в конце ХІХ – начале ХХ века // Недвижимость Киева. – 2000. – № 8. – С. 32: ил.
501. **Игнаткин И.А.** История планировки и застройки Киева в начале ХІХ века: Автореф. дис. ... канд. архитектуры / Акад. стр-ва и архитектуры Укр. ССР. Ин-т теории и истории архитектуры и строит. техники. – К., 1962. – 19 с. – Библиогр.: с. 19 (7 назв.).
502. **Мазер К.П.** Образи Києва середини ХІХ ст. – Нюстремс, 1999. – 64 с.
503. **Могильовський В.Ю.** Метал в архітектурі Києва кінця ХІХ – початку ХХ століття // Укр. мистецтво та архіт. кінця ХІХ – початку ХХ століття. – К., 2000. – С. 209–217.
504. **Нариси історії архітектури Укр. РСР:** (Дожовт. період). – К.: ДВЛБА УРСР, 1957. – 560 с.
505. **Пилявский В.И.** Из истории планировки и застройки Киева в начале ХІХ в. // Зодчество Украины: Сборник. – К.: Изд-во Акад. архитектуры УССР, 1954. – С. 197–212: ил., пл. – (Акад. архитектуры УССР, Ин-т истории архитектуры).
506. **Пучков А.О.** Металопластика в архітектурі Києва на зламі ХІХ–ХХ століть // Архіт. України. – 1992. – № 1. – С. 34–38.
507. **Рузинова Л.** Акорди кам'яної симфонії: [Київ: Архіт. ХІХ – початку ХХ ст.] // Веч. Київ. – 1987. – 11 жовт.
508. **Тимофеенко В.И.** Архитектура Киева в конце ХУІІІ – 1-й половине ХІХ в. // Архитектура Киева. – К., 1982. – С. 30–34.
509. **У старому Києві буд. катастрофи не були рідкістю** // Укр. інвестиц. газ. – 1997. – 24 лип.
510. **Українське мистецтво та архітектура кінця ХІХ – початку ХХ ст.** – К.: Наук. думка, 2000. – 240 с.

511. **Щербина Г.** Киев от середины XIX до начала XX вв. // Архитектура СССР. – 1982. – № 6. – С. 20–22.
512. **Щітківський І.** До історії забудування м. Києва на початку XIX століття // Київ. зб. історії й археол., побуту й мистецтва. – К.: ВУАН, 1931. – Зб. I. – С. 319–343.
513. **Ясневич В.Е.** Архитектура Киева на рубеже XIX и XX столетий // Стр-во и архитектура. – 1981. – № 10. – С. 22–27. – Библиогр.: 10 назв.
514. **Ясневич В.Е.** Архитектура Киева на рубеже XIX и XX веков. – К.: Будівельник. 1988. – 184 с.

1.3.5. Київ XX ст. Kiev of XX century

515. **Актуальные** проблемы и перспективы развития Киева // Стр-во и архитектура. – 1982. – № 5. – С. 3–7.
516. **Архітектура** нового Києва // Соціаліст. Київ. – 1934. – № 5–6. – С. 13: іл.
517. **Архітектура** Радянської України за 40 років. – К., 1957. – 288 с. – (Акад. буд-ва і архіт. УРСР. Ін-т історії архіт. і буд. техніки).
518. **Бобров М.** Казка міста: [Майбут. Київ. (Макет міста)] // Київ. правда. – 1947. – 4 берез.
519. **Власов О.В.** Майбутнє Києва // Україна. – 1949. – № 3. – С. 22–23.
520. **Геврик Т.** Проектування і реконструкція Києва в 1930-х роках та їхні наслідки // Сучасність. – 1984. – № 7–8. – С. 48–54.
521. **Гіляров С.О.** Архітектура Києва передвоєнної доби // Соціаліст. Київ. – 1936. – № 4. – С. 36–40: іл.
522. **Дахно В.** Архитектурная драма «подсоветского» Киева // Зеркало недели. – 1996. – 27 июля – 2 авг.
523. **Довженко О.** Про архітектурне обличчя нового Києва / З промови орденоносця – кінореж. О. Довженка [на першому з'їзді архітекторів] // Соціаліст. Київ. – 1937. – № 6. – С. 13–20.
524. **Ернст Ф.** Контракты і контрактовый будинок у Києві. – К., 1923 (на обкл. 1924) – 96, IV с.: 15 табл.
525. **Єжов В.І.** Київ завтрашнього дня // Веч. Київ. – 1986. – 5 берез.
526. **Єжов В.В., Пучков А.О.** Сучасна архітектура радянської доби (1917–1991 рр.): Рекомендації та бібліогр. довід. для студентів архіт. факультету / Київ. держ. техн. ун-т буд-ва і архіт. – К.: КДТУ, 1998. – 31 с.
527. **Жариков Н.** Не стереть бы любимые черты древнего Киева // Киев. новости. – 1997. – 28 нояб.
528. **Захаркевич С.** За фасадом майстерності: У творчих спілках і т-вах: [Сучас. архіт. Києва] // Культура і життя. – 1980. – 16 жовт.
529. **Захарова Т.** Кулуарна архітектура: [Про стиль роботи голов. архітектора Києва М.Л. Жарикова] // Робітн. газ. – 1990. – 15 берез.

530. **Ивашко Ю.** Киев в новом тысячелетии или архитекторы и строители о дне вчерашнем и дне завтрашнем: Рассказывают В.И. Ежов, Н.М. Демин, А.М. Ливинский, Н.И. Орлейко / Беседу провела Ю. Ивашко // Недвижимость Киева. – 2000. – № 1. – С. 10–11: ил., портр.
531. **Київська** будіндустрія: Перспективи розвитку до 2000 року // Веч. Київ. – 1989. – 4 серп.
532. **Килессо С.** Проектирование центра Киева в предвоенный период // Архитектура Киева. – К., 1982. – С. 53–54.
533. **Кілессо С.К.** Архітектура Києва радянської доби // Нар. творчість та етнографія. – 1981. – № 5. – С. 11–22.
534. **Кілессо С.К.** Київ архітектурний. – К.: Будівельник. – 1987. – 160 с.
535. **Ковалинський В.** Нездійснені проекти: [Розробка у 1930-і роки проєктів уряд. центру] // Андріїв. узвіз. – 1991. – Листоп.
536. **Ковалинський В.** Новому тисячоліттю – оновлений Київ // Янус. Нерухомість. – 1998. – Лип.
537. **Костенко А.Я., Власова Т.Ю.** Река и город. Традиции синтеза: [О конкурсе на силуэт Киева] // Стр-во и архитектура. – 1988. – № 2. – С. 14–17.
538. **Лавров Б.** Крок через Дніпро: [Архіт. майбут. Києва] // Культура і життя. – 1974. – 28 квіт.
539. **Лукомский Г.** Новое строительство Киева, Одессы и Харькова // В мире искусств. – 1910. – № 1–3. – С. 33–36.
Про Київ – С. 33–35.
540. **Лукомский Г.** О новом и старом Киеве // Зодчий. – 1913. – № 48. – С. 491–498: ил.
541. **Лукомский Г.** О новом строительстве в Киеве // Аполлон. – 1913. – № 8. – С. 75–76.
542. **Малаков Д.** Думки в голос: [Відгуки читачів на ст. “Чому відстає архіт. розвиток Києва”] // Прапор комунізму. – 1987. – 4, 5 квіт.
543. **Махрін В.Д.** Оновлене обличчя міста: (Архіт. зміни Києва) // Культура і життя. – 1981. – 5 лют.
544. **Моисеенко В.П.** Архитектурное наследие Киева первых лет строительства социализма // Стр-во и архитектура. – 1982. – № 1. – С. 3–8.
545. **Про новий і старий Київ:** [Забудова Києва на початку ХХ ст.] // Зодчий. – 1913. – № 48. – С. 491–498.
546. **Проблемы** формирования Киева // Стр-во и архитектура. – 1982. – № 6. – С. 18–20.
547. **Риков В.М.** Завдання радянської архітектури // Соціаліст. Київ. – 1934. – № 5–6. – С. 23–30.
548. **Сташевський С.** Станіслав Сташевський: «Уже й Європа позаздрити може»: [Про буд-во в Києві: Бесіда з першим заст. голови Київ. міськ. держадмін. / Записала Г. Кулага] // Столиця. – 2000. – 12 серп.
549. **Хаустов П.** Архітектурне майбутнє Києва // Глобус. – 1934. – № 8–9. – С. 16–17: іл.

550. **Хаустов П.П.** Київ дворянський і Київ соціалістичний // Архіт. Рад. України. – 1938. – № 10–11. – С. 13–17: іл.
551. **Чепелик В.** Будинки народного стилю: Архітектура: [Київ 1909–1922 рр.] // Веч. Київ. – 1980. – 14 листоп.
552. **Чепелик В.В.** Народні традиції в архітектурі Києва 1920–1940-х років // Нар. творчість та етнографія. – 1982. – № 2. – С. 28–36.
553. **Чепелик В.** Предковічне і нове в архітектурі центру Києва – столиці України // Нар. творчість та етнографія. – 1998. – № 5–6. – С. 41–51. – Бібліогр.: с. 51.
554. **Щиголь Г.П.** Магістралі, віадук, переходи: Що потрібно “Київдержбуду” для прискорення підряд. робіт: [Бесіда з начальником тресту Г.П. Щиголем / Записав І. Коваль] // Прапор комунізму. – 1990. – 26 черв.

1.4. Містобудування та благоустрій City-building and public welfare

555. **Благоустроєм міста займеться “Благоустрій”** / Підгот. Н. Матвєєва // Веч. Київ. – 1997. – 1 берез.
- Про створення держ.-комунального підприємства “Благоустрій” в Шевченківському р-ні м. Києва.*
556. **Вартанов Г.** Подорожуючи Києвом: [Про перспективи розвитку міста] // Уряд. кур’єр. – 1999. – 20 лип.
557. **Водзинский Е.Е.** Историко-архитектурное наследие Киева и формирование облика города // Стр-во и архитектура. – 1977. – № 7. – С. 26–28.
558. **Галл А.** На будівництві набережної // Соціаліст. Київ. – 1936. – № 12. – С. 11–14: іл.
559. **Гопкало В.** Высотные здания и застройки Киева // Стр-во и архитектура. – 1974. – № 11. – С. 11–12.
560. **Гордєєв І.** Вони створили обличчя Києва: [60 років одному з провід. наук. ін-тів столиці АТ “Київпроект”: Розповідає голова правління АТ “Київпроект”, заслуж. будівельник України І. Гордєєв / Записав В. Деркач] // Веч. Київ. – 1997. – 20 листоп.
561. **Гордєєв І.П.** На землі – хмарочоси, під землею – багатоповерхові супермаркети: [Про столич. новобудови: Бесіда з головою АТ “Київпроект” І.П. Гордєєвим / Записала Л. Нечипоренко] // Хрещатик. – 1999. – 14 трав.
562. **Градостроительные проблемы развития Киева:** Сб. науч. тр. // Зап. науч.-исслед. и проект. ин-та типового и эксперим. проектирования жилых и обществ. зданий. – К., 1982. – 108 с.: ил.
563. **Добровольський А.В. та ін.** Лауреати [Держ.] премії: Премія присуджена за архіт. житл. будинку в м. Києві по Володимирській вул. / А.В. Добровольський, В.І. Гопкало, А.Я. Косенко // Україна. – 1951. – № 6. – С. 32: портр.

564. **Документи ЦДІА УРСР у м. Києві про екон. розвиток і благоустрій міста у XIX і на початку XX ст.** // Арх. України. – 1981. – № 3. – С. 67–81.
565. **Драбкін І., Алгазінов К.** Кілометр підпірної стінки // Соціаліст. Київ. – 1936. – № 2. – С. 23–24: іл.
566. **Дубок В.Г.** Як розвиватися Києву: Заст. начальника голов. упр. по архіт. і містобудуванню В.Г. Дубок відповідає на листи читачів / Розмову вели: В. Григоренко, І. Сіренко // Веч. Київ. – 1988. – 17 листоп.
567. **Ежов В.** Проблемы формирования Киева // Архитектура СССР. – 1982. – № 6. – С. 42–45.
568. **Єлізаров В.** Проектування цивільних споруд з великорозмірних елементів // Архіт. і буд-во. – 1955. – №. 2. – С. 3–8.
569. **Загорулько І.** Реконструкція базарів // Рад. Київ. – 1938. – № 8. – С. 16.
570. **Заєць О.** Відродимо столицю – зміцніє держава: [Пробл. оновлення Києва] // Уряд. кур'єр. – 1998. – 8 серп.
571. **Из справки** главного архитектора г. Киева А. Власова для Совета Министров УССР «О генеральном плане реконструкции г. Киева» [1950 г.] // Центр. держ. арх. громад. об'єднань України, Ф. 1, оп. 24, спр. 171, арк. 1, 6–7.
572. **Київ** строится: (Сб. ст. из опыта проектирования застройки и благоустройство гор. Киева). – К., 1959. – 48 с.: фото, черт. – (Исполком Киев. гор. Совета депутатов трудящихся. Гос. ин-т «Киевпроект»).
573. **Коваль В.** Талант архітектора і краса Києва: Пробл. містобудування // Веч. Київ. – 1981. – 21 квіт.
574. **Компан С., Лобода А.** Комунальне впорядкування лівого берега // Соціаліст. Київ. – 1936. – № 12. – С. 19–22.
575. **Красовский И.С.** Некоторые особенности градостроит. структуры Киева середины ХІІ в. // Архитектур. наследство. – 1976. – № 25. – С. 12–18.
576. **Кухаренко Р.И.** Киев: Основные направления сохранения историко-культурного наследия: Рассказывает начальник упр. охраны памятников истории, культуры и ист. среды / Беседу провела Ю. Ивашко // Недвижимость Киева. – 1998. – № 23. – С. 10–11.
577. **Лапоногов С.И.** На Юго-Востоке Киева: [Вопр. градостр-ва] // Стр-во и архитектура. – 1990. – № 7. – С. 2–4.
578. **Лекарь Б.Г.** Ночной облик Киева: [Архитектур.-градостроит. схема подсвета города] // Стр-во и архитектура. – 1970. – № 10. – С. 33–35.
579. **Лишанский Е.Е.** Киев: взгляд в завтрашний день: Рассказывает зам. начальника упр. «Киевпроект», заслуженный архитектор Украины Е.Е. Лишанский / Беседу провела Ю. Ивашко // Недвижимость Киева. – 1998. – № 16. – С. 2–3: ил., портр. – Город, где мы живем.
580. **Махрин В.Д.** Преемственность – в развитии: [Задачи архитектур.-градостроит. развития Киева] // Стр-во и архитектура. – 1988. – № 4. – С. 14–17.
581. **Омельченко В., Сіренко І.** Дерев'яне мереживо: Цікава сторінка розвитку містобудування: [Дерев'яна архіт. Києва] // Веч. Київ. – 1978. – 19 черв.

582. **Петров Я.** Город Киев и его будущие жилые исторические местности // Недвижимость Киева. – 1998. – № 18. – С. 2–7.
Історія ген. планів Києва.
583. **Постанова** Президії Київської Міськради від 22 травня 1935 року, № 127/949-б: [Про стан впорядкування та санітарії міста] // Вісн. Обов'язк. постанов Київ. Міськради. – 1935. – № 9. – С. 6–9; № 10. – С. 5–7.
584. **Приймак В.В.** Архитектурно-пространственное развитие общегор. центра крупнейшего города (на примере Киева) // Стр-во и архитектура. – 1983. – № 19. – С. 30–32.
585. **Приймак Б.** Пять шагов в завтра: [Перспективы градостр-ва в Киеве] // Правда Украины. – 1966. – 31 дек.
586. **Про впорядкування і санітарне утримання вулиць, майданів, базарів, садиб і входів до будинків.**: Обов'язкова постанова Київської Міськради, 29 березня 1934 року, № 590 // Вісн. Обов'язк. постанов Київ. Міськради. – 1934. – № 7. – С. 1–5.
587. **Проекти** забудови і благоустрою столиці України // Веч. Київ. – 1954. – 4 листоп.
588. **Прокогоніна А.** Будинки з видом на майбутнє: [Проект незвичайн. будинку розробили архітектори Київ. зонального н.-д. і проект. ін-ту типового і експерим. проектування] // Веч. Київ. – 1989. – 28 лют.
589. **Рапопорт О.** Технополіс з ознаками екополіса: [Бесіда з голов. архітектором “Київпроекту”] // Хрещатик. – 1992. – 5 серп.
590. **Ромінський Е., Компан С.** Дніпро в бетон або граніт // Соціаліст. Київ. – 1934. – № 7–8. – С. 8–10.
591. **Сташевський С.** “Місто живе, доки розвивається”: [Бесіда з першим заст. голови міськдержадмін. С. Сташевським / Записав А. Краслянський] // Голос України. – 1999. – 28 трав.
592. **Терпугов М.** Граніт, зелень і вода: Буд-во набережної Дніпра [у Києві] // Соціаліст. Київ. – 1935. – № 9. – С. 19–22: іл.
593. **Фильваров Г.** Что угрожает Киеву?: [Проблемы благоустройства города] // Зеркало недели. – 1997. – 13–19 сент.
594. **Фильваров Г.Й.** Проблемы розвитку Києва як столиці держави // Містобудування. – 1998. – Вип. 46. – С. 71–75.
595. **Цельтнер Є.** На що не зважали архітектори // Соціаліст. Київ. – 1937. – № 12. – С. 21–22.
596. **Шевцов И.** Благоустройство столицы Украины // Совет. Украина. – 1941. – 5 июня.
597. **Ярмольник И.** Каким будет Киев в XXI веке ? // Недвижимость Киева. – 2000. – № 10. – С. 17: ил.

1.5. Архітектурні ансамблі. Планування і забудова. Реконструкція

Architecture ensembles. Designing and building. Reconstruction

598. **Александровський О.** Київ через чотири роки: [Про проекти забудови столиці Рад. України] // Веч. Київ. – 1954. – 10 берез.

599. Андрушак Ю.Н. и др. Развитие капитального строительства Киева / Ю.Н. Андрушак, В.И. Нежиборец, Т.Б. Гаппу // Орг. и планир. отраслей нар. хоз-ва. – 1982. – Вып. 68. – С. 85–90.
600. Аристов Н.Л. Киев как архитектурно-художественный город // Киев. гор. изв. – 1918. – № 7. – С. 15–34.
601. Асеев Ю.С. Возрождающийся ансамбль: [Об истории архитектур. памятников Красн. площади] // Стр-во и архитектура. – 1985. – № 2. – С. 12–14.
602. Блинова Г.Н. Архитектурно-пространственная композиция новых жилых р-нов Киева // Стр-во и архитектура. – 1981. – № 8. – С. 8–11.
603. Боровик Ф.И. Что по плечу мастерской: [Беседа с начальником архитур.-планировоч. мастер. № 1 КиевЗНИИЭПа Ф.И. Боровиком / Записал А.И. Бакун] // Стр-во и архитектура. – 1990. – № 6. – С. 13–21.
604. Брайчевський М. Стиль київських підрядчиків: [Про міськ. архіт. фольклор] // Архіт. України. – 1991. – № 5. – С. 31–32.
605. Вербицький О. Строкатість композиції: (Пробл. нового Києва) // Рад. мистецтво. – 1947. – 9 квіт.
606. Власов А.В. Завтрашний облик столицы // Комсом. знамя. – 1949. – 9 окт.
607. Власов А.В. Киев завтра: (Генпл. реконструкции города) // Совет. Украина. – 1949. – Кн. 3. – С. 101–105.
608. Все місто – буд. майданчик // Прапор комунізму. – 1986. – 11 лип.
609. Гартман С. Инвестиционные проекты строительства и реконструкции Киева // Недвижимость Киева. – 1999. – № 8. – С. 5.
610. Гербов К. Перший етап: [Про закінчення склад. генплану розвитку м. Києва] // Соціаліст. Київ. – 1936. – № 1. – С. 3–4.
611. Гопкало В. Высотные здания и застройки Киева // Стр-во и архитектура. – 1974. – № 11. – С. 11–12.
612. Гордеев И., Терпило В. Под силу ли Гордееву развязать «гордиев узел» Московской площади?: [О реконструкции: Беседа с пред. АО «Киев-проект» И. Гордеевым и начальником трансп. отд. Киев. горадминистрации В. Терпило / Записала И. Бондаренко] // Всеукр. Ведомости. – 1996. – 8 окт.
613. Гуппал А. Генплан Киева-2000: “Камо грядеши?” // Недвижимость Киева. – 1999. – № 7. – С. 4.
614. Гусев В. Вічно молодий: [Про забудову Києва: Ст. із зб. “Київ-79”] // Друг читача. – 1979. – 21 черв.
615. Даміловський Н. Архітектура і будівельні матеріали: [Про реконструкцію м. Києва] // Соціаліст. Київ. – 1936. – № 6. – С. 26–29.
616. Дибовський Н. Економічні передумови генплану м. Києва // Соціаліст. Київ. – 1936. – № 1. – С. 5–6.
617. Дибовський Н. Про перепланування міста // Соціаліст. Київ. – 1933. – № 3. – С. 6–7.
618. Добровольский А. Киев: [Ген. пл. реконструкции] // Веч. Москва. – 1954. – 11 янв.

619. **Добровольский А.** Киев завтра: [Реконструкция Киева] // Правда Украины. – 1952. – 23 нояб.
620. **Добровольский А.В.** Реконструкция Киева // Гор. хоз-во Москвы. – 1954. – № 4. – С. 6–8.
621. **Добровольський А.В.** Праці планівки і забудови Києва у світлі сучасних завдань радянського містобудівництва // Вісн. Акад. буд-ва і архіт. УРСР. – 1961. – № 1. – С. 3–6.
622. **Ежов В.И., Лишанский Е.Е.** Киев: Новые рубежи: [О генпл. застройки города] // Стр-во и архитектура. – 1987. – № 5. – С. 8–10.
623. **Ежов В.** Правила застройки города Киева / ГлавАПУ. – К.: Исполком Киев. гор. Совета нар. депутатов, 1987. – 32 с.
624. **Ежов В.** Проблемы формирования Киева // Архитектура СССР. — 1982. – № 6. – С. 42–45.
625. **Єжов В.І.** Неповторно, оригінально: [Про перспективи архіт. розвитку Києва] // Наука і суспільство. – 1987. – № 2. – С. 42–45.
626. **Єжов В.І.** Третя сходінка: Розповідаємо про новий генеральний план розвитку Києва // Робітн. газ. – 1986. – 28 берез.
627. **Желтовский В.В.** Заместитель главного архитектора Генерального плана развития города Киева на период до 2020 года рассказывает: "Киев в "Манхетен на Днепре" превращать не будем" / Беседу вела Е. Талаева // Недвижимость Киева. – 2000. – № 17. – С. 19: ил.
628. **Заваров А.** Киев сегодня и завтра: [Восстановление и реконструкция города: Заметки архитектора] // Техника – молодежи. – 1954. – № 5. – С. 3–7.
629. **Заваров и др.** Черты нового в застройке Киева / А. Заваров, Н.А. Фельбейн, И. Бронштейн // Архитектура СССР. – 1956. – № 7. – С. 27–29.
630. **Иванов И.Н., Махрин В.Д.** Генеральный план в действии; Коваль В.С., Шаратов В.М., Муляр Л.Х. Архитектура Киева – новый качественный уровень; Комаровский А.В. Главная площадь республики; Сидоров К.А. Художественный облик города; Бильский Э.А. Художественная пластика в детских садах Виноградаря; Абесинова Н. Перспективы развития зон отдыха; Раенко В.Х. Слагаемые успеха; Омельченко А.А. Домостроительный конвейер // Стр-во и архитектура. – 1978. – № 5. – С. 8–39.
631. **Ивашко Ю.** Киев будущего глазами молодых архитекторов: [Проекты реконструкции старой застройки и нового стр-ва] // Недвижимость Киева. – 1999. – № 16. – С. 11: ил.
632. **Игнаткин И.А.** История планировки и застройки Киева в начале XIX века: Автореф. дис. ... канд. архитектуры / Акад. стр-ва и архитектуры Укр. ССР. Науч.-исслед. ин-т теории и истории архитектуры и строит. техники. – К., 1962. – 19 с. – Библиогр.: с. 19 (7 назв.).
633. **Ігнаткін І.** Історичні етапи забудови Києва // Пам'ятники України. – 1980. – № 4. – С. 49–53.

634. **Касьянов О.** Проблема реконструкції і забудови площ Києва // Архит. і буд-во. – 1953. – № 5. – С. 8–12.
635. **Касьянов О.** Реконструкція центрів п'яти міст України: [В тому числі і м. Києві] // Вісн. Акад. архит. УРСР. – 1952. – № 2. – С. 10–16.
636. **Килессо С.К., Семенькова И.Д.** Лучшие здания республики // Стр-во и архитектура. – 1979. – № 9. – С. 14–18.
637. **Киянский Д.** Киев, век XXI: [По материалам беседы с архитектором Е. Лишанским] // Зеркало недели. – 1999. – 26 июня.
638. **Коваль І.** Сім ревів відмірявши ...: [Пробл. спорудження шлях. розв'язки на Моск. площі, Київ] // Хрещатик. – 1992. – 19 лют.
639. **Кожурин С.** Наше місто – наш спільний дім: [Про архит. обличчя голов. площ і магістралей Києва] // Веч. Київ. – 1986. – 5 черв.
640. **Колесникова Э.П. и др.** Комплексная оценка реконструктивных мероприятий на участке проспекта Победы г. Киева / Э.П. Колесникова, Т.А. Шилова, В.А. Либегга // Наука и техника. – 1988.—Вып. 67. – С. 63–67.
641. **Комаровский А.В.** Если музы дружат с технологией: [О застройке центра Киева: Беседа с действ. чл. Укр. акад. архитектуры А.В. Комаровским / Записал Д. Киянский] // Зеркало недели. – 2000. – 18–24 марта.
642. **Контуры** будущего Киева: Общественное обсуждение проектов реконструкции и застройки столицы Украины // Правда Украины. – 1946. – 27 февр.
643. **Кравчук Я.П.** Європа такого ще не бачила: [Про плани реконструкції центра міста: Беседа з голов. архітектором ін-ту Київжилпроект Я.П. Кравчуком / Записала Г. Іваненко] // Столиця. – 2000. – 28 жовт.
644. **Криворучко Д.** Називатися ансамблем: [Нові архит. пам'ятки Києва] // Культура і життя. – 1984. – 12 лют.
645. **Косенко А.** Площади Киева: Некоторые вопросы реконструкции // Стр-во и архитектура. – 1965. – № 5. – С. 1–5.
646. **Куш О.Н.** Функционально-планировочная организация групп пригородных поселений в структуре крупной городской агломерации: (На примере Киев. гор. агломерации): Автореф. дис. ... канд. архитектуры / Киев. инженер.-строит. ин-т. – К., 1989. – 24 с.: ил.
647. **Ляхович Т.** Місто майбутнього очима молодих архітекторів: [Про участь київ. архітекторів В. Заплатнікова і Л. Меркулової у проекті реконструкції Подола] // Хрещатик. – 2000. – 28 січ.
648. **Матишевич А.А.** Центр Киева в архитектурно-планировочной организации города: (Архитектур.-планировоч. анализ): Дис. ... канд. архитектуры / Ин-т градостр-ва. – К., 1956. – 238 с. (Машинопись): ил., фото. Альбом ил. 22 л. (95 фото, 1 калька).
649. **Махрин В.Д.** Формирование общегородского центра Киева // Формирование центра большого города. – К., 1975. – С. 59–66.
650. **Махрін В.Д.** Ансамблі Києва // Веч. Київ. – 1982. – 15 груд.

651. **Махрін В.Д.** Вулиця, квартал, масив: Архіт.-худож. оформлення міста – турбота не тільки зодчих // Прапор комунізму. – 1984. – 20 трав.
652. **Махрін В.Д.** Реконструкція площ: Факт і коментар // Веч. Київ. – 1981. – 22 груд.
653. **Науменко Г.** Будинки, виповнені сонцем: [Про забудову Києва] // Наука і суспільство. – 1987. – № 12. – С. 20—21.
654. **Объемно-пространственная композиция [Киева]** // Стр-во и архитектура. – 1967. – № 11. – С. 17–21.
655. **Омельченко О.** Рецепти для України пишуться в Києві?: [Про новобудови й реконструкції міста: Бесіда з мером столиці О. Омельченком / Записав Д. Лиховій] // Україна молода. – 1998. – 17 верес.
656. **Паскевич Ю.** Реконструкция и развитие центра Киева // Стр-во и архитектура. – 1974. — № 11. – С. 9–10.
657. **Пилипенко Д.** Архітектурні ансамблі [Рад.] р-ну // Веч. Київ. – 1954. – 10 груд.
658. **Пилявский В.И.** Из истории планировки и застройки Киева в начале XIX в. // Зодчество Украины: Сборник. – К.: Изд-во Акад. архитектуры УССР, 1954. – С. 197–212: ил., пл.
659. **Пленум Київської Міськ. Ради.** Реконструкція столиці // Більшовик. – 1935. – 27 трав.
660. **Пляшко Л.А., Съедин А.В.** Сохранить исторический облик Киева: [Проблемы реконструкции] // Стр-во и архитектура. – 1969. – № 5. – С. 29–30.
661. **Подключников В.** Древний Киев // Архитектура СССР. – 1939. – № 4. – С. 59–64: ил.

Планування і забудова. Архітектурні ансамблі.

662. **Позняк П.** На площі, перед стадіоном: [Про іст. забудови міста Києва] // Прапор комунізму. – 1986. – 23 трав.
663. **Позняк П.** Перший житловий масив?: [Забудова території уздовж Васильків. шляху в Києві] // Київ. вісн. – 1992. – 15 серп.
664. **Приймак Б.** Возрожденный город-герой: [О застройке и реконструкции г. Киева: К 20-летию освобождения от нем.-фашист. захватчиков] // Стр-во и архитектура. – 1963. – № 11. – С. 3–6.
665. **Приймак Б.** Київ у семиріччі: [Про планув. і буд-во міста] // Буд-во і архіт. – 1959. – № 6. – С. 3–6.
666. **Реконструкція Києва** – столиці квітучої Радянської України // Комуніст. – 1938. – 30 груд.
667. **Реконструкція столиці Радянської України:** [Ген. план на 15 років]: Розмова з голов. архітектором м. Києва, дійсн. чл. Акад. архіт. УРСР О.В. Власовим // Рад. Україна. – 1946. – 2 серп.
668. **Романчак О.** Як ми будували те, що потребує реконструкції: [Про післявоєн. плани розбудови Києва] // Укр. інвестиц. газ. – 1998. – 14 лип.

669. **Рута Л.** Шлях Києва до Європи: [Про плани містобуд. ради при голов. архітекторів Києва щодо реконструкції укр. столиці] // Демократ. Україна. – 1999. – 24 черв.
670. **Сазонов В.** Нові обрії нашого міста: [Про ген. план розвитку Києва] // Прапор комунізму. – 1979. – 28 лип.
671. **Сельцер Н.** Ансамблі майбутнього Києва // Соціаліст. Київ. – 1936. – № 1. – С. 17–20: іл.
672. **Силин О.** Київські “дива”: [Про особливості архіт. забудівель Києва] // Уряд. кур’єр. – 2000. – 15 січ.
673. **Сімзен-Сичевський О.М.** Історія забудови і планування Києва в дореволюційний період // Архіт. Рад. України. – 1938. – № 4–5. – С. 11–23: іл., план.
674. **Скибицька Т., Кальницький М.** Полемічні нотатки про “стиль київських підрядчиків”: [Про забудову старого Києва] // Архіт. України. – 1992. – № 2. – С. 55–56.
675. **Третяк К.О.** Історія забудови та архітектури Києва наприкінці ХІХ – початку ХХ століть: Автореф. дис. ... канд. іст. наук / Ін-т історії України НАН України. – К., 1999. – 20 с. – Бібліогр.: с. 17 (6 назв).
676. **Тютин Н.А.** Реконструкция кварталов многоэтажной застройки в крупных городах Украинской ССР: (По материалам проектирования и стр-во гг. Киева и Харькова). – К., 1955. – 17 с. – (Акад. архитектуры УССР; Ин-т архитектур. сооружений).
677. **Устенко Т.В.** Архітектурно-планувальне формування столиці: (Сучас. пробл. та світ. досвід) // Містобудування. – 1998. – Вип. 46. – С. 75–86.
678. **Фомин И.** Новые испытания старого Киева: [Про стр-во и реконструкцию старого Киева] // Зеркало недели. – 1997. – 29 нояб. – С. 23.
679. **Хаустов П.П.** Контури генерального плану Києва // Буд-во. – 1934. – № 5–6. – С. 5–7: іл.; № 7–8. – С. 3–7: іл.
680. **Хаустов П.** Контури майбутнього Києва: До праці про розробку ген. плану міста // Соціаліст. Київ. – 1934. – № 3–4. – С. 12–17: іл.
681. **Хаустов П.** Майбутній Київ: [Про ген. реконструкцію Києва] // Комсомолець-активіст. – 1935. – № 7–8. – С. 80–85.
682. **Хаустов П.П.** Генеральный план реконструкции Киева и его реализация // Социалист. город. 1936. – № 12. – С. 19–24.
683. **Хуторянський М.** Технічні Проблеми реконструкції Києва: [Про пересування будинків] // Соціаліст. Київ. – 1937. – № 12. – С. 32–35: іл.
684. **Холостенко Н.** Архитектурная реконструкция Киева // Архитектура СССР. – 1934. – № 12. – С. 19–24.
685. **“Центральная площадь независимой Украины должна иметь подземный и надземный уровни”, – считает главн. архитектор Киева Сергей Бабушкин** // Факты. – 2000. – 3 окт.

Пропонується спорудити надземну скляну арку над Майданом Незалежності між Головнопоштамтом та Будинком профспілок.

686. **Шапоровський Г.** Місцеві буд. правила, що регулюють забудування Києва: (В минулому й сучас.). – К.: ВУАН, 1929. – 23 с.
687. **Шилок К.** Киев – сегодня. Киев – завтра: Диалог журналиста и архитектора / Беседу вел А. Алинин // Радуга. – 1968. – № 11. – С. 108–123.
688. **Шульга Ю.** Зодчі, а не Герострати: [Ген. план розвитку Києва до 2005 р.] // Веч. Київ. – 1988. – 18 черв.
689. **Щербина Г.Я.** Особенности развития планировочной композиции центра Киева во второй четверти XIX в. // Исслед. и охрана архитектур. наследия Украины. – К., 1980. – С. 33–40.
690. **Яблонський Д.** До праці про забудову центру Києва: (За матеріалами конкурсу на концепцію забудови центр. частини) // Вісн. Ін-ту “Укрзахідпроектреставрація” – 1996. – Число 5. – С. 27–30.
691. **Яловий В.** Київ: столичне місто з європейською долею: [Перспективи оновлення іст. центру міста: Бесіда з заст. голови Київ. міськ. держадмін. В. Яловим / Записала О. Приймак] // Уряд. кур’єр. – 1997. – 16 січ.
692. **Ярмолюк І.** Сергей Бабушкин: “Наш самый главный козырь – динамика”: [Новый генплан Киева] // Недвижимость Киева. – 1999. – № 10. – С. 7.
693. **Ярмолюк І.** Збудують Київ за новим генеральним планом? // Веч. Київ. – 1997. – 30 лип.

1.6. Діяльність творчих спілок, товариств Activity of creative associations, companies

694. **Брайчевський М.Ю.** Плекаймо київську старовину // Час/ Time. – 1995. – 27 черв.
695. **Кремень В.** Коментар до Указу [Президента України “Про Положення про Всеукр. фонд відтворення видат. пам’яток іст.-архіт. спадщини ім. О. Гончара”] // Уряд. кур’єр. – 1996. – 8 серп.
696. **Під знаком** принципової критики: [Письмен. орг. Києва] // Літ. Україна. – 1964. – 13 листоп.
697. **Положення** про Всеукраїнський фонд відтворення видатних пам’яток іст.-архіт. спадщини ім. О. Гончара // Уряд. кур’єр. – 1996. – 8 серп.
698. **Сизальнев М.Л.** В Киевском отделении Союза архитекторов Украины // Стр-во и архитектура. – 1969. – № 11. – С. 29.
699. **Слово** – душа наша: [Історія Київ. Спілки журналістів / Голов. ред. та упоряд. І.І. Заседа]. – К.: Преса України, 1999. – 317, [2] с.: [10] арк. іл., портр. – Текст укр., рос.
700. **Тронько П.** Відродимо святині України: [Про сучасн. пробл. відродження пам’яток України: Бесіда з головою коміс. з питань відтворення видатних пам’яток історії та культури при Президентові України, акад. НАН України П. Троньком / Записав В. Левченко] // Уряд. кур’єр. – 1999. – 3 лип.

701. **Фонд**, який стане фундаментом відродження нац. пам'яток-святинь: [Презентація Всеукр. фонду відтворення видат. пам'яток іст.-архіт. спадщини ім. Олеся Гончара] // Веч. Київ. – 1997. – 22 квіт.
702. **Шеремет Г.** Тягар давніх проблем: [Київ. орг. Спілки художників України] // Веч. Київ. – 1988. – 28 жовт.

1.7. Українське товариство охорони пам'яток історії та культури

Ukrainian society of history and culture memorials

703. **Бараневич Л.** Зв'язок часів: [Конф. міськ. орг. т-ва охорони пам'яток та культури] // Прапор комунізму. – 1986. – 24 жовт.
 704. **Берднік С.Д.** Граніт і бронза: Наші інтерв'ю: Розповідає заст. голови правл. Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам'яток історії та культури С.Д. Берднік / Розмову записав К. Михайленко // Прапор комунізму. – 1981. – 29 жовт.
 705. **Гирич І.** Київське т-во охорони пам'яток старовини і мистецтва [1910] // Пам'ятки України. – 1988. – № 3. – С. 58–59.
 706. **Деятельность** Киевского о-ва охраны памятников старины и искусства // Воен.-ист. вестн. – 1910. – № 9–10, отд. 1У. – С. 1–10; № 11–12, отд. III. – С. 1–32; 1912. – № 1, отд. V. – С. 1–30; № 3, отд. V. – С. 1–32; 1913. – № 3, отд. П. – С. 1–24; № 4, отд. П. – С. 1–7.
 707. **Докучаєва Я.** Основа – первинна організація: [Т-во охорони пам'яток історії та культури] // Веч. Київ. – 1988. – 9 лип.
 708. **Завгородній В.** Наші історичні цінності: У Жовт. Палаці культури відбулася Х звітно-вибор. конф. Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам'ятників історії та культури // Молода гвардія. – 1989. – 18 квіт.
 709. **Замятин О.** Внесок ентузіастів: Сторінки історії: [Київ. т-во охорони пам'яток створено в 1910 р.] // Веч. Київ. – 1981. – 24 груд.
 710. **Кобець О.** Зберегти на віки: [II пленум правл. т-ва охорони пам'яток історії та культури] // Веч. Київ. – 1984. – 11 груд.
 711. **Кот С.** Іполіт Зборовський – музєєзнавець і дослідник української старовини // Київ. старовина. – 1996. – № 6. – С. 82–86.
- Дійсний член Центр. ком. охорони пам'яток старовини й мистецтва в Україні входив до складу ред. газ. “Нова Рада”. Київ, 1917.*
712. **Неживий О.** Одержимий: [Про одного з фундаторів і почес. чл. Укр. т-ва охорони пам'яток історії та культури, єдиного в Києві, нагородж. за їх охорону – Л.П. Силина] // Україна. – 1989. – № 35. – С. 6–7.
 713. **Осадчук Т.** Перевелись подвижники?: [Про роботу Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам'яток історії та культури] // Соціаліст. культура. – 1987. – № 6. – С. 26.
 714. **Пам'ять** безсмертна: [Конф. Укр. т-ва охорони пам'яток історії та культури, присвяч. 40-річчю визволення м. Києва] // Прапор комунізму. – 1983. – 27 жовт.

715. **Плекаймо** неповторність міста: [Прес-конф. “Збереження своєрідності Києва”] правл. Київ. міськ орг. т-ва охорони пам’яток історії та культури // Пам’ятники України. – 1987. – № 3. – С. 36–38.
716. **Погорелов В., Байраківський А.** Героїчним традиціям жити: [З досвіду роботи первин. орг. т-ва охорони пам’яток історії та культури Печер. р-ну Києва] // Пам’ятники України. – 1977. – № 3. – С. 44–46.
717. **Рудник В.** Священні реліквії: [Пленум Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам’яток історії та культури] // Прапор комунізму. – 1984. – 15 груд.
718. **УІІ пленум** правління Українського т-ва охорони пам’яток історії та культури: [Участь Київ. міськ. орг. в підготовці до відзначення 1500-річчя заснування м. Києва] // Пам’ятники України. – 1981. – № 1. – С. 2–10.
719. **Список** пам’яток, спорудження, ремонт і реставрацію яких було проведено у 80-ті роки за пайовою участю Київської міськ. організації Українського т-ва охорони пам’яток історії та культури // Веч. Київ. – 1988. – 20 трав.
720. **Стодоля Ю.** Пам’ятки минулого і героїчного сучасного: : [Пленум Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам’яток історії та культури] // Веч. Київ. – 1981. – 29 квіт.
721. **Сулема В.** Однодумці: [Традиц. суботники з ініціативи Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам’яток історії та культури] // Веч. Київ. – 1985. – 14 жовт.
722. **Стрельський В.І.** Про діяльність і завдання Київської міськ. організації Українського т-ва охорони пам’яток історії та культури // Укр. іст. журн. – 1974. – № 2. – С. 111–117.
723. **Цюпа Ю.** Незгасний вогонь подвигу: [Пленум Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам’яток історії та культури] // Веч. Київ. – 1983. – 13 черв.
724. **Цюпа Ю.** Охороняти і примножувати: [УІІ міськ. конф. Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам’яток історії та культури] // Веч. Київ. – 1981. – 24 жовт.
725. **Цюпа Ю.** Сповна використовувати духовні цінності: [Пленум правл. Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам’яток історії та культури] // Веч. Київ. – 1982. – 2 лип.
726. **Червона** книга культурної спадщини України: [Укр. т-во охорони пам’яток історії та культури створило Червону кн. культ. спадщини] // Веч. Київ. – 1997. – 4 берез.
727. **Шандра В.** Перше пам’яткоохоронне т-во у Києві: [Тимчас. ком. для дослідження старожитностей, 1835 р.] // Пам’ятки України. – 1989. – № 2. – С. 36–37.
728. **Шульга Ю.А.** В ім’я майбутнього: [ІІ пленум правл. Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам’яток історії та культури] // Веч. Київ. – 1984. – 28 груд.
729. **Шульга Ю.** Шторми дискусії і проза справ: [Про київ. орг. Укр. т-ва охорони пам’яток історії та культури] // Веч. Київ. – 1989. – 31 берез.

730. **Щербина Г.** І пісні звук, і статуї краса: [Про охорону пам'яток історії, культури на сес. міськ. Ради нар. депутатів] // Прапор комунізму. – 1988. – 18 черв.
731. **Юрченко Н.** До наступної суботи: [Робота Київ. міськ. орг. Укр. т-ва охорони пам'яток історії та культури] // Робітн. газ. – 1985. – 10 груд.

2. Пам'ятки Києва Kiev's monuments

2.1. Загальні праці General works

732. **Бодяк В.** Відгомін минулого: [Пам'ятки історії та культури Києва на сторінках 8-томної "Історії Укр. РСР"] // Пам'ятники України. – 1981. – № 3. – С. 22–24.
733. **Брайчевський М.** Протиріччя пристосування: [Пробл. використан. пам'яток архіт. Києва] // Пам'ятники України. – 1987. – № 2. – С. 51–52.
734. **Гамрецький М.** Величезні монументи: [Іст. пам'ятки Києва] // Київ. правда. – 1945. – 13 листоп.
735. **Грищенко А.П.** Памятники истории и культуры Печерского р-на: Метод. разработка. – К.: Печер. район. орг. Укр. о-ва охраны памятников истории и культуры, 1980. – 39 с. – (Навстречу 1500-летию со дня основания Киева),
736. **Гусев О.** Киев готовится : Памятники: (К 1500-летию) // Правда. – 1980. – 8 апр.
737. **Довженко В.** З давнини у прийдешність: [Про пам'ятки історії і культури Києва] // Літ. Україна. – 1966. – 28 черв.
738. **Докучаєва Я.П.** Чудове поєднання: [Пам'ятники Києва] // Веч. Київ. – 1982. – 28 квіт.
739. **Ларіонова Л.** Пам'ятки – історія народу // Прапор комунізму. – 1984. – 7 квіт.
740. **Логвин Г.** Киев: По архитектурным памятникам Киева. – М.: Искусство, 1982. – 336 с.
741. **Лугова О.І., Шевченко Л.В.** Пам'ятки науки і техніки Києва та Київської обл. // Нариси з історії природознавства і техніки. – 1986.—Вип. 2. – С. 56–61.
742. **Могилювський В.** Флюгери на вежах: [Пам'ятники Києва] // Молода гвардія. – 1982. – 13 верес.
743. **Пам'ятки часу** // Літ. Україна. – 1981. – 11 груд.
744. **П'ятериков С.** Архітектурні перлини Києва // Прапор комунізму. – 1989. – 12 листоп.

Будинок колишн. Волзько-Камського банку (Хрещатик, 10).